
اینجا بی در و پیکر است
قدس زندگــی: هفته پیش 
بود که ویدئوی همخوانی یک 
قاری قــرآن ایرانی با خواننده 
فضــای  در  آمریکایــی  زن 
مجازی داغ شــد. واکنش های 
به شدت  هم  ماجرا  به  کاربران 
متفاوت بود. تازه ترین واکنش 
را اما دکتر »محمد صادق دهنادی« محقق روان شناســی شناختی و دین 

در اینستاگرامش نشان داده است. 
از آنجا که ممکن اســت شــما هم دنبال کننده این ماجرا بوده باشــید 
و چــون ایــن واکنش یک نقد تخصصــی درباره این ویدئو به حســاب 
 می آیــد پیشــنهاد می کنیم پســت اینســتاگرامی او را از قــول »مهر« 

بخوانید.
»چند روزی اســت کــه موضوع همخوانــی قرآنی یک قــاری جوان با 
خواننده- رقصنده آمریکایی موضوعی برای نقد و نظر و نگرانی برخی از 

افراد و به ویژه معلمان قرآن شده است. 
همیــن ابراز نگرانی ها و در مقابل حمایت ها، باعث شــد این پســت در 
صفحــه ۱۴۴هــزار نفری آقای قــاری تــا الان نزدیک بــه ۳۰۰ هزار 
بار دیده شــود و حالا ســیل کاربر ایرانی اســت که از سر کنجکاوی یا 
 نهــی از منکر در حال ســرک کشــیدن بــه صفحــه او و آن خواننده 

آمریکایی است.
قدیم ترها که با کلمه ایفلوئنســر کمتر آشــنا بودم، خودم دنبال کننده 
ایشــان و دوستشــان بودم و حتی یکی دوبار خصوصی با ایشان درباره  
نحوه سلوکشــان به عنوان یک قاری قــرآن در فضای مجازی بحث هم 

کرده بودم.
اما بعداً فهمیدم قصه  جــذب دنبال کننده از طریق رفتارهای متفاوت با 
عرف، یک تکنیک اســت و احتمالاً در ادامه باید منتظر یک بمب خبری 
باشــیم که نامبرده بیشتر و بهتر دیده شــود که البته این گونه هم شد. 

کاری به نیت افراد ندارم چون نیت خوان نیستم.
کاری به حرام و حلال این کار هم ندارم، چون بر خلاف بسیاری از افراد 
فضای مجازی، مجتهد هم نیســتم اما به عنوان یک دانش آموز رســانه 

دقیقاً می فهمم چه اتفاقی افتاده است!
چه اتفاقــی می افتد که یک قــاری تازه کار حس پیامبر شــدنش گل 
می کند؟ اســاتید قرآنی اش که هیچ، به طعــن مراجع و مجتهدان را یاد 
می کند و الان هم قطعاً در اوج ســرفرازی به این فکر می کند که حرکت 
بعــدی را بزند و به قول یکــی از کامنت هایش زیر همین پســت، یک 

همخوانی با یک زن ایرانی را برنامه ریزی کند؟
نگرانی اصلی، رها شــدن، احساس تشخیص و عنان گسیختگی یک فرد 
است که حالا فکر می کند از همه  اساتید و پیشکسوتانش بیشتر می فهمد 
و با تشــویق عده ای چنان متوهم شــده که بر پایه های فهم سنت قرآن 

می تازد.
ویژگی این اپیدمی فضای مجازی دقیقاً همین است. ممکن است دنبال 
کننــده من هم از ۱۰ هزار نفر رد شــود، از این آقــا یا آن بنده خدا که 
زندگی شــخصی اش )و فی الجمله درس و تحصیلش( را رسماً نابود کرده 
که به کارهای عام المنفعه و یا حیوانات برســد و حتی خوابش را پوشش 
رســانه ای می دهد یا آن موجــود لیس زننده ضریح، یــا در جنبه های 
بی اخــلاق و غیر دینی اش امثال تتلــو و تبر و … رفتارهای جلب توجه 
کننده تــری انجــام دهم اما دســتمایه جلب توجه هر چــه مقدس تر و 

محترم تر باشد، افسوس و حسرت ما بیشتر است.
فضــای مجازی به طــور اعم و فضای مجازی ما به طــور ویژه، بی در و 
پیکر است و فعلًا در عین ادعای سانسور هر کسی هر کاری که خواسته 

می کند«.

 مجید تربت زاده »کرونا« در ماه های اخیر بارها به 
همه مان ثابت کرده برخلاف سایر بلاهای طبیعی و 
غیرطبیعی مثل جنگ، قحطی و... فقیر و غنی و مسئول 
و غیرمسئول سرش نمی شود! این موضوع را البته هنوز 
خیلی ها جدی نگرفته اند و خیال می کنند این ویروس 
نمی کند.  مبتلا  را  آن ها  و  است  دیگران  برای  فقط 
بی خیالِ  خیلی هایشان  که  است  خاطر  همین  به 
هشدارهای کارشناسان این حوزه، مثلاً هوای مسافرت 
به سرشان زده بود. البته پس از سختگیری های پی 
این  قید  بعضی ها  سنگین،  جریمه های  و  پی  در 
اما  و خانه نشین شدند  را زده  تفریحی  مسافرت های 
این انگار پایان سماجت  های این عده خاص نبود. به 
رسمی طرح  آغاز  از  همین خاطر چندصباحی پس 
و  عروسی  تالارهای  تعطیلی  اجتماعی،  فاصله گذاری 
بسیاری دیگر از مراکز تفریحی، در کمال تعجب من 
و شما، عروسی های مخفیانه، دورهمی های یواشکی و 
»کرونا پارتی« ها، یکی پس از دیگری، از گوشه و کنار 
با  اگرچه  درآوردند!  سر  کشورمان  مختلف  شهرهای 
بخشی از این مراسم های مخفیانه برخورد شده است 
با طولانی تر  انگار روز به روز و  اما این دست مراسم 
شدن دوران کرونایی، بیشتر از پیش در میان برخی ها 
باب می شوند و هیچ جوره نمی شود جلو آن ها را گرفت.

  کرونا پارتی
اگرچه خبرهای مختلف از برگزاری مراســم عروسی و 
دورهمی های مخفیانه از همان روزهای اول شیوع کرونا 
در کشورمان به گوش می رسید، اما این روزها سرپیچی 
از قرنطینه و هشدارهای بهداشتی کارشناسان، با انتشار 
تصاویر و فیلم هایی از »کرونــا پارتی« بچه پولدارهای 

تهرانی وارد فاز تازه ای شده است.
در این ویدئو که توسط بی بی سی فارسی منتشر شده، 
برگزارکنندگان این میهمانی عجیب و غریب با عنوان 
کرونا پارتی، می گویند یک نفر از تمام افرادی که قرار 
بود در میهمانی شرکت کنند، آزمایش گرفته و مدعی 
شده دستگاهش آلمانی و مطمئن است و میهمانی پس 
از منفی شدن تست کرونای تمام شرکت کنندگان برپا 
شده است. به گفته برگزارکنندگان این میهمانی برای 
هر تست از آن ها ٨٥۰ هزار تومان پول گرفته شده است. 
از آن طرف هم آزمایش گیرنده در همین ویدئو می گوید 
جواب آزمایش یک روز طول می کشد و در روز ٥ تا ۱۰ 

مورد را به صورت خصوصی در خانه ها انجام می دهد!

  دستگیری دامادهای لجباز!
پشــت بند انتشار تصاویر کرونا پارتی بچه پولدارها در 
تهران، خبری هم از بازداشــت چهــار داماد که قصد 
برگزاری مراسم عروســی را داشتند در مقابل یکی از 
آرایشــگاه های زنانه شهرستان رامشــیر در رسانه ها 
منتشر شد. پس از آن هم خبر دستگیری پدر و برادر 
دامادی که قصد داشته اند مراسمشان را در شهرستان 
دلگان برگزار کنند، در شــبکه های اجتماعی داغ شد. 
هرچند دستگیر شده ها اعلام کرده بودند کرونا را جدی 
نگرفته اند اما ماجرا در فضای مجازی جور دیگری نقل 
شد و بسیاری از اهالی شبکه های اجتماعی شایعه ای 
از انجام تســت خصوصی کرونا بــرای میهمانان این 
عروسی ها ساختند. موضوعی که سبب شد تست های 
خصوصی کرونا یک بار دیگر سر زبان ها بیفتد و شایعات 

عجیب و غریبی هم از دل آن بیرون بیاید.

تست های خانگی بی ارزش است
کرونا پارتی و انجام تست های خصوصی در خانه افراد، 
آن قدر در فضای مجازی حاشیه ساز شده که »کیانوش 
جهانپور« سخنگوی وزارت بهداشت هم مجبور شد به 

آن واکنش نشان بدهد. 
کیانوش جهانپور در باره این موضوع گفته است اصل 
دور هم جمع شــدن و اتفاقاتی که در آن میهمانی ها 
می افتد، خلاف است و درنهایت آزمایشی هم که گرفته 
می شــود، خلاف است. انجام این آزمایش هیچ کمکی 
نمی کند و ارزشــی هم ندارد: »حتی اگر این آزمایش 
درست هم باشد، به دلیل برقراری زنجیره ای از خلاف 
در میهمانی اقدام درستی نیست. از طرف دیگر جواب 
آزمایش به این ســرعت مشخص نمی شود و حتی اگر 
جواب منفی بود، اعتمادبه نفس کاذب به فرد می دهد«.

به گفته سخنگوی وزارت بهداشت اگر روزی قرار باشد 
تستی برای برگزاری تجمعات انجام شود، تست الایزا 
یا ســلولوژیک باید گرفته شود که نشان می دهد افراد 
یک سابقه ایمنی نسبی را به صورت اختصاصی نسبت 
به کرونا دارند و ســایر موارد صرفاً کاسب کاری و حتی 

شیادی است و هیچ کاربردی ندارد.

  دسترسی به کیت های تشخیص کرونا سخت 
نیست

اما عجیب ترین قســمت ماجرا اینجاست که مدعیان 
انجام تســت کرونــا در منزل، از کجا بــه کیت های 
تشــخیص کرونا دسترسی دارند؟! بر اساس گفته های 
مسئولان، اگرچه در هفته های نخست در دنیا کمبود 
کیت تشخیص کرونا وجود داشت، اما حالا که کیت های 
متعددی در کشورهای مختلف از جمله کشور خودمان 
تولید شده است، دست پیدا کردن به این کیت ها برای 
آزمایشگاه های خصوصی سخت نیست.هرچند بسیاری 
از این آزمایشگاه های خصوصی، واقعاً از کیت تشخیص 
کرونا برای مشتریانشان استفاده می کنند اما به گفته 
کارشناسان، در ۳٢ تا ۴٢ درصد موارد اعلام منفی بودن 
تست سی پی آر کاذب است؛ به همین خاطر هیچ جوره 
نمی شود روی نتایج آن حساب باز کرد و بدون توجه به 

نکات بهداشتی، در تجمعات حاضر شد.

  480 هزار تومان
حــالا کــه کیت هــای تشــخیص کرونا به دســت 
آزمایشگاه های خصوصی و بعضی از سوءاستفاده گران 
افتاده است، قیمت تست کرونا هم سر به فلک کشیده 
است. نمونه اش برگزارکننده همان کرونا پارتی معروف 
کــه در فیلم جنجالی، توضیح می دهــد که برای هر 
تســت٨٥۰ هزار تومان به آزمایشگاهی خصوصی در 

تهران پرداخت کرده است. 
این البته درحالی اســت که قبــلاً عضو هیئت مدیره 
انجمن دکترای علوم آزمایشگاهی گفته بود هزینه تهیه 
هر کیت ۳۰۰ هزار تومان اســت که با در نظر گرفتن 
هزینه پرسنل و ســایر مخارج باید نهایتاً به ٧۰۰ هزار 
تومان برســد؛ اما از آن طرف محمدجواد غروی، دبیر 
انجمن متخصصان علوم آزمایشگاهی هم اعلام کرده 
قیمت تمام شده انجام این تست ۴٨۰ هزار تومان است.

حالا اگرخدای نکرده و نه برای شرکت در پارتی، شما 
هم مثل خیلی های دیگربا وسوســه شدید برای انجام 
تست کرونا به آزمایشگاه های خصوصی مراجعه کنید، 

بد نیست ادامه مطلب را بخوانید.

  فقط سه آزمایشگاه
بر اســاس گفته های محمدجواد غروی، دبیر انجمن 
متخصصان علوم آزمایشــگاهی، در تهــران تنها دو تا 
سه آزمایشگاه مجوز تشــخیص کرونا را دارند، آن هم 
با نمونه هایی که از بیمارســتان ها برایشــان فرستاده 
می شود. البته آزمایشگاه های زیادی برای نمونه گیری 
داوطلب شده اند که وزارت بهداشت به دلایل بهداشتی 

قبول نکرده است. 
درحال حاضر حتی به همان ســه آزمایشگاه هم تنها 
با ارسال نمونه، مجوز تشخیص کرونا داده شده است.

غروی همچنین گفته اســت نمونه گیری درست برای 
کرونا باید از طریق بینی یا حلق انجام شود و حتماً در 
شرایط ایزوله صورت گیرد که گاهی در خود آزمایشگاه 
هم نمی توان چنین شرایطی را فراهم کرد، چه رسد به 
خانه. او درباره اینکه این تســت را افراد برای اطمینان 
از ابتلایشان حتی بدون داشتن علامت بیماری انجام 
می دهند هم توضیح داد دو نوع آزمایش برای تشخیص 
کرونا وجود دارد؛ یکی مولکولی است که پیش از ورود 
ویروس می تواند انجام شود و ایمنی بدن را می سنجد 
و دومی سرمی اســت که برای اندازه گیری پادتن های 
بدن به کار می رود و پس از ورود ویروس و حتی پس از 
بهبودی گرفته می شود. مجموع این آزمایش ها می تواند 

وضع بیماری را نشان دهد.

  خصوصی سازی تست کرونا
تبِ تســت های خصوصی کرونا حالا بیشتر از همیشه 
در کشورمان بالا گرفته است. موضوعی که سبب شده 
انبوهی از کلاهبرداران هم برای ســودجویی از ترس 

مردم، وارد میدان شوند. 
وزارت بهداشت اما همچنان این تست های خصوصی 
را غیرمعتبر و غیربهداشتی می داند. از آن طرف برخی 
مسئولان می گویند بسیاری از کشــورهای موفق در 
کنتــرل کرونا مثل کره جنوبــی، از روش به کارگیری 
آزمایشگاه های خصوصی استفاده کرده اند. دبیر انجمن 
متخصصان علوم آزمایشگاهی هم در این باره گفته است: 
»انجام آزمایش در آزمایشگاه های خصوصی می تواند به 
سیستم درمان کمک کند و اساساً دولت باید خودش 
از آزمایشــگاه های خصوصی بخواهــد در این زمینه 
همکاری کنند. درهنگ کنگ، کره جنوبی و آلمان این 
آزمایشگاه های خصوصی بودند که شانس شناسایی را 
بالا بردند. ما با دانشگاه های علوم پزشکی در این زمینه 
صحبت کردیــم، آن ها هم قبول کردند و نامه هایی به 
وزارت بهداشت فرستادند. امیدواریم در هفته های آینده 
این اتفاق بیفتــد. تعرفه ای هم برای آن در نظر گرفته 

شده که همان ۴٨۰ هزار تومان است«. 
با وجود این، اما مسئولان دولتی هنوز واکنشی به این 
موضوع نشان نداده اند. این در حالی است که یافته های 
جدید محققان نشان می دهد بسیاری از ناقلان ویروس 
کرونــا هیچ گونه علائمی ندارند و این یعنی بســیاری 
از افــراد بدون آنکه خودشــان بداننــد، ناقل بیماری 
محسوب می شوند که اگر آزمایشگاه های خصوصی به 
طور گســترده و تحت نظر وزارت بهداشت، شروع به 
انجام تســت کرونا کنند، شاید بتوانیم زنجیره انتقال 
ویروس را خیلی زودتــر از بین ببریم و از طرف دیگر 
بســاط کلاهبرداران و شیادانی که با عنوان آزمایشگاه 
خصوصی، برای انجام تست کرونا به منزل افراد مراجعه 

می کنند را جمع کنیم. 

دو هفته یک بار، مشکل ندارد

قــدس زندگی: خب... بالاخره یک متخصص پیدا شــد که در این غوغای 
کرونایی به ســؤالی مهم درباره »اسپند« و »عنبرنسارا« پاسخ منطقی و تقریباً 
قابل قبولی بدهد، شاید شایعه های مثبت و منفی درباره این دو ماده دودکردنی 
پایان پیدا کند. معاون تعالی دفتر طب ایرانی وزارت بهداشــت، دکتر علیرضا 
عباســیان، خلاصه حرفش این است که نمی توانیم خواص ضد ویروسی این 
دو ماده را منکر شویم اما به این دلیل هم نباید فکر کنیم که مثلاً عنبرنسارا، 
داروی ضدکروناســت. ایشان در گفت وگو با ایســنا گفته است: »... بر اساس 
مطالعات، مشــخص شده اســت موادی که بوهای قوی و تند داشته باشند 
می توانند خواص ضد میکروبی، آنتی باکتریال و بعضاً ضد ویروس داشته باشند. 
به طور مثال خانواده گیاهانی با ترکیبات گوگردی همچون سیر، موسیر، پیاز 
و انواع کلم ها می توانند خاصیت ضد ویروســی داشته باشند. در طب ایرانی 
دودهایی با همین خاصیت ضدمیکروبی و ویروسی نیز وجود دارند... به عنوان 
مثال برای ماده عنبرنسارا هم برای خاصیت ضد التهابی آن و هم برای خاصیت 
ضدویروســی اش مقالاتی وجود دارد؛ به شکلی که در مواردی مشخص شده 
حتی در خاصیت ضد ویروسی قوی تر از اسپند است. به این صورت نمی توان 
به صورت مطلق منکر خاصیت ضد ویروسی این مواد شد، همان طور که نباید 
این تصور به وجود بیاید اسپند یا عنبرنسارا داروی درمان کرونا هستند... در 
خصوص بیماری کووید ۱۹ هنوز تحقیق مســتقیمی بر اثربخشی اسپند و 
عنبرنسارا صورت نگرفته است... این ویروس بسیار نو ظهور است و اکنون در 
این مدت کم نمی توان گفت در از بین بردن قطعی کرونا مؤثر هســت یا نه؛ 
اما چون تاکنون مشــخص شده است توانسته بر طیفی از ویروس مؤثر عمل 
کند و آن ها را از بین ببرد، گمان می رود ممکن اســت روی ویروس کرونا نیز 
اثراتی داشته باشد؛ ولی همه این ها در حد گمان است و نمی توان در حد یقین 
درباره آن نظر داد... در گذشته های دور در مناسبات خاصی از اسپند استفاده 
می شده است که مثال بارز آن دود کردن اسپند در مراسم شادی، مذهبی و... 
بوده است؛ با اندکی دقت متوجه می شویم وجه اشتراک این موضوع می تواند 
تمرکز جمعیتی قابل توجه در یک محل باشد که با دود کردن اسپند به مقابله 
با بیماری های احتمالی در اجتماعات می رفتند. اکنون نیز می توان تا هفته ای 
دوبار اقدام به دود کردن اســپند کرد... استفاده از اقلام دود کردنی همچون 
اسپند و عنبرنسارا برای همه افراد توصیه نمی شود، مصرف این دود کردنی ها 
به صورت مکرر می تواند تا حدی به مخاط دستگاه تنفسی آسیب برساند، به 
همین دلیل هر دو هفته یک بار دود کردن عنبرنسارا می تواند مشکلی نداشته 

باشد«.

روایت مجازی
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ورزشورزش
چراغ سبز ستاد مبارزه با کرونا با پروتکل های بهداشتی

صدایپایلیگمیآید

جهانبخش:صعودبهجام
جهانیخیلیسختاست

اکران آنلاین فیلم های سینمایی از امروز  با آخرین ساخته حاتمی کیا کلید می خورد

ورود»خروج«بهخانههایمردم

پیراهن پرسپولیس ارزش مجانی بازی کردن هم دارد

حقیقی:آقایاسطوره
زیرآبمرازد

حکایت امروز

روزمره  نگاری

همه آنچه درباره تست های کرونا باید بدانیدهمه آنچه درباره تست های کرونا باید بدانید

 چند می گیری  چند می گیری 
آزمایش بگیریآزمایش بگیری؟!؟!

رقیه توسلی زندگی با ماسک گلدار
یک: بغلم پرُ از »زالربان« و »کارودیلول« و 
»کاپتوپریل« است. هر چه تقلا می کنم پا 
شوم از روی صندلی نمی شود. می خواهم 
کســی را صدا بزنم که تازه دستم می آید 
وای بر من، حنجــره ام یاری نمی کند و 

الَکن شده ام.
نگاه می کنم به ساعت. دارد از زمان قرصِ 
»عزیز« می گذرد و کســی در تیررسمان نیست. هیچ وقت خانه پدری را این 
اندازه دلگیر ندیده بودم. کن فیکون شــده این خانه و دزد به کاشانه مان زده 
انگار... از بس که چیزی سرجایش نیست؛ نه نگاه آرام عزیز، نه حال صبورم، نه 

قدرت زبانم، نه قدم هایم، نه دادرسی، نه... .
می افتم به حیث و بیث شــیون که از کابوس می پرم... درست همان وقت که 

اذانِ گوشی ام رسیده به اشَهد انَ لا اله الِا الله.
چند نفس عمیق می کشم و برق ها را روشن می کنم و بعدِ دقایقی، خودِ توی 
آینه ام را می ایستم به تماشا. در کمال تعجب می بینم یک چشمم می خندد و 
آن دیگری ماتم دارد. به گمانم دلش برای نسل بشر می سوزد... برای ضعفش... 
برای بختکی که قادر اســت از پا درش بیــاورد... برای صبر و توکل کم اش.. 
برای حجم عاشقانه ها و دلبستگی ها و اندوهش... و برای موهایی که باید توی 

قرنطینه سفید کند! 
دو: می خواهم کابوس و بختک را فراموش کنم اما لیست کارهای روزانه را که 

می بینم، نمی توانم باز اخمو و عبوس نشوم.
باید تصویری در مراســم هفت پدر »بهاره جان« شرکت کنم. دلداری به این 

سبک عذاب است برایم.
باید از نو بروم پای سامانه نوبت دهی. چند روز است مطب دکترها و درمانگاه ها 
به شدت رفته اند توی کُما و پزشک متخصصی پیدا نمی کنیم برای عزیز. برای 

خودم. برای آقای همسر.
وقتی باید شال و کلاه کنم برای به چنگ آوردن ابزارهای تدافعی نایاب. آخر 

دستکش و ماسک نداریم برای رفتن به جنگ کووید ۱۹.
باید دوبــاره بزنم توی خطِ تبصره و ماده و قانون هــا را توی گروه آپارتمان 
با حدّت بیشــتری مطرح کنم که بزرگواران! وقت دیدوبازدید نیست، وقت 
بیرون رفتن های پروپیمان نیســت، وقت برگزاری کلاس های کنکور نیست 

تا اطلاع ثانوی.
باید چشــم ببندم روی قیمت ویتامین ها و راه بیفتم لیموترش و دارچین و 

سیر فلان قیمت بخرم.
باید تلفنی از همکارم ملاقات کنم. همکاری که خودش کرونا گرفته، برادرش 

به رحمت خدا رفته و همسرش توی آی سی یو بستری است.
باید... .

سه: »ملاحت خانوم« با ماسک خانگی گلدار از در می آید تو. چند روزی است 
از لبخند همیشگی اش خبری نیست و امروز گیج و منگ تر است اما.

می پرسم چیزی شده عزیزم؟
سر به زیر جواب می دهد: ملامت، کرونا گرفته!
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سینا حسینی: کشمکش بر سر برگزاری رقابت های لیگ 
برتر یا عدم برگزاری این رقابت ها همچنان سوژه اصلی محافل 
فوتبالی است، مدیران باشگاه پرسپولیس بزرگ ترین مدعی 
برگزاری رقابت های لیگ نوزدهم به شمار می روند، آن ها دو 
راه حل پیشنهاد دادند که لیگ مجدداً برگزار شود یا اینکه 

پرسپولیس به عنوان قهرمان لیگ نوزدهم معرفی شود.
اظهارنظرهای مدیران پرسپولیس خیلی زود با واکنش بسیاری 
از اهالی فوتبال رو به رو شد، مدیران عامل سپاهان، استقلال، 
فولاد خوزستان، شهرخودرو و بسیاری از مربیان و بازیکنان 
به این اتفاق اعتراض کردند تا هجمه سنگین رسانه ای علیه 

مدیریت باشگاه پرسپولیس به وجود آید.
مسئولان فدراســیون و ســازمان لیگ که به هیچ عنوان 
قصد نداشــتند در این حوزه بی جهت وارد حاشیه شوند، 
در اظهارنظرهای رســمی اعلام کردند همه چیز بستگی 
به تصمیم گیری ســتاد مبارزه با کرونا دارد و چنانچه آن ها 
اجازه برگزاری مجدد رقابت هــای لیگ برتر را بدهند لیگ 
آغاز خواهد شد در غیر این صورت در حال حاضر لیگ برتر 

انجام نخواهد شد!
همزمان با این اتفاق، حسن روحانی به عنوان رئیس ستاد 
ملی مبارزه با کرونا هفته گذشــته به صراحت اعلام کرد در 
حال حاضر هیچ فعالیت ورزشی انجام نخواهد شد تا ابهامات 
دراین باره افزایش یابد، اما برخی گمانه زنی ها و اخبار تأیید 
نشده حکایت از این داشت که مسئولان فدراسیون فوتبال 
منتظراعلام نظر ستاد کرونا هستند تا در صورت امکان لیگ 

برتر را پس از ماه مبارک رمضان از سر گیرند! 

 چراغ سبز ستاد مبارزه با کرونا
مسئولان ستاد مبارزه با کرونا به واسطه اصرار متولیان حوزه 
فوتبال و برخی مسئولان وزارت ورزش با پیش فرض کاهش 
آمار مبتلایان اعلام کردند به شرط اینکه مسابقات بدون تماشاگر 
و تحت پروتکل های کامل ســازمان بهداشت جهانی و وزارت 
بهداشت باشد امکان برگزاری مســابقات وجود دارد البته در 

صورتی که این مسئله در ستاد ملی کرونا مطرح و تصویب شود.

 در انتظار تأیید فیفا
انتشار این خبر در محافل خبری با واکنش های مثبت و منفی 
فراوانی همراه شد اما اظهارنظر یک خط دبیرکل فدراسیون 
فوتبال برای چندمین بار سرنوشــت لیگ نوزدهم را دچار 
ابهام کرد، چون نبی اعلام کرد باید تصمیم برگزاری مجدد 
رقابت های لیگ برتر و دسته یک را به اطلاع فیفا برسانیم و 

در صورت تأیید آن ها امکان از سرگیری رقابت ها وجود دارد.

در این میان این سردرگمی و بلاتکلیفی ماجرای آماده سازی 
بازیکنان بزرگ ترین دغدغــه کادر فنی تیم های حاضر در 
مسابقات است، به دلیل فراهم نبودن زیر ساخت حرفه ای در 
باشگاه های لیگ برتر و لیگ یک تنها تعداد طیف محدودی 
از باشگاه ها امکان برگزاری تمرینات دیجیتال را دارند ولی 
بسیاری از تیم ها به صورت سنتی و آماتور تمرینات بازیکنان 
خود را دنبال می کنند همین عامل سبب شده بیشتر قریب به 

اتفاق بازیکنان از شرایط آرمانی خود فاصله بگیرند.

 تمرینات پنهانی
همین موضوع سبب شد بسیاری از مربیان فرصت یک ماه 
برای بازسازی آمادگی بدن بازیکنان خود را خواستار شوند که 
وزیر ورزش و جوانان برای آرام کردن فضا وعده این کار را داد و 
تأکید کرد در صورت تصمیم به برگزاری مجدد لیگ نوزدهم 
فرصت آماده سازی به همه تیم ها اختصاص خواهد یافت تا 
نگرانی ها به این شکل پایان گیرد. با این حال برخی باشگاه ها 
به صورت مخفیانه برنامه تمرین گروهی به بازیکنان خود ارائه 

کردند که این خبر خیلی زود در محافل خبری منتشر شد و با 
واکنش های فراوانی همراه بود.

 احتمالاً خرداد
به همین دلیل مهرزاد خلیلیان رئیس ستاد مبارزه با کرونا در 
وزارت ورزش برای چندمین بار هرگونه تمرین به صورت گروهی 
را غیر قانونی دانست و تأکید کرد تا مادامی که ستاد ملی مبارزه 
موافقت رسمی خود را با شــروع مسابقات و تمرینات گروهی 
 نداشته هرگونه تمرین گروهی و تیمی تخلف و جرم محسوب 

می شود.
خلیلیان، در ادامه شروع تمرینات از اردیبهشت را غیرممکن 
دانست چرا که به گفته وی، ستاد ملی کرونا در ورزش، مجوز 
شروع تمرینات تیم ها را از ابتدای اردیبهشت صادر نکرده است 

و قرار نیست چنین اتفاقی رخ بدهد.
با این وجود، او می گوید: طرح برگزاری ادامه مسابقات لیگ 
برتر را بررسی می کنند و درباره شروع تمرینات برخی از تیم ها 
تصمیم گیری خواهند کرد اما وی نگفت که چه زمانی این 

اتفاق رخ خواهد داد. 
به گفته لشگری، رئیس کمیته مسابقات فدراسیون پزشکی 
ورزشی و عضو ستاد مقابله با کرونا در ورزش، همان طور که 
فوتبال به صورت پلکانی تعطیل شد، به همین صورت هم 
آغاز خواهد شد و در ابتدا تیم ها از حیث سلامت بازیکنان و 
کادرفنی غربالگری می شــوند و پس از شروع تمرینات، اگر 
مشکلی به وجود نیامد، مسابقات بدون حضور تماشاگران 

برگزار خواهد شد.
بر این اساس همچنان احتمال از سرگیری مسابقات لیگ برتر 
در هاله ای از ابهام قرار دارد و نمی توان درباره شروع مجدد این 

رقابت ها به صورت رسمی اظهارنظر کرد. 
به طور علی الحســاب، در حــال حاضر نباید چشــم انتظار 
شــروع لیگ برتر تا یک مــاه آینده بــود چرا که بــا در نظر 
گرفته شــروع نشــدن تمرینات تیم هــا تا یکــی، دو هفته 
آینــده و فاصله ســه هفتــه ای بــرای برگــزاری تمرینات 
 تیم ها تا شــروع لیگ برتــر، عمــلًا رقابت ها فعــلًا برگزار 

نمی شود.

چراغ سبز ستاد مبارزه با کرونا با پروتکل های بهداشتی

صدایپایلیگمیآید

قاسمی نژاد: امیدوارم لیگ آغاز شود
ورزش: مهاجم شهر خودرو در ارتباط با بحث نیمه کاره ماندن مسابقات و اینکه پیش بینی اش از 
آینده چیست به تسنیم  عنوان کرد: فعلاً که چیزی قابل پیش بینی نیست. امیدوارم این بیماری 
هر چه زودتر از بین برود تا لیگ ادامه پیدا کند. در صورت ادامه پیدا کردن مسابقات لیگ برتر، باید 
به تیم ها فرصت آماده سازی داده شود تا بتوانیم با انجام تمرینات گروهی به آمادگی کامل برسیم. 
قاسمی نژاد اظهار کرد: شهر خودرو در حال حاضر در رده پنجم جدول قرار دارد و این فرصت را 
داریم که در پایان لیگ سهمیه لیگ قهرمانان را دوباره بدست بیاوریم. می خواهیم با گرفتن نتایج 
خوب در هشت بازی پایانی دوباره سهمیه بگیریم، فقط امیدوارم لیگ برتر با از بین رفتن این 

ویروس کشنده ادامه پیدا کند.

واکنش کالدرون به حضور در تیم  ملی ایران
ورزش: سرمربی پیشین تیم فوتبال پرسپولیس در واکنش به برخی شایعات مبنی بر حضورش 
در تیم ملی فوتبال ایران گفت: با توجه به شرایطی که در سرتاسر دنیا وجود دارد، وقت مناسبی 
برای صحبت در مورد فوتبال نیست. کالدرون اظهار کرد: امیدوارم همه مردم در مقابل ویروس 
کرونا اتحاد داشته باشند تا هر چه زودتر این ویروس دست از سر دنیا بردارد. آنچه مشخص است 
همه مردم باید تمام تلاش خود را معطوف به مبارزه با کرونا کنند و در زمانی که شرایط عادی 
شد، در مورد فوتبال صحبت خواهیم کرد. امیدوارم تمام مردم دنیا و ایران نکات لازم را رعایت 
کنند و برای همه آن ها آرزوی سلامتی دارم. سرمربی پیشین پرسپولیس گفت: برای تیم ملی 

ایران هم بهترین آرزوها را دارم.

رمزی: کریستیانو رونالدو واقعاً استثنایی است
ورزش: ستاره ولزی یوونتوس با تمجید از کریستیانو رونالدو همبازی اش در یوونتوس از او 
به عنوان ورزشکاری استثنایی یاد کرد. آرون رمزی در خصوص اسطوره پرتغالی می گوید: 
»کریستیانو یک ورزشکار استثنایی است. او نخستین کسی است که وارد سالن بدنسازی 
می شــود، اول برنامه تمرینی اش را مو به مو انجام می دهد و بعد به زمین چمن می رود. 
کریستیانو یک برنده است و می خواهد در تک تک بازی هایی که در آن ها حضور دارد پیروز 
شود. حتی در بازی با تیم های کوچک، اراده رونالدو برای پیروزی تغییر نمی کند. رونالدو 
همیشه در تمرین ها مشغول تمرین ضربات آزاد، شوت زدن و تمرین انواع و اقسام حرکات 

است. هر چه از خوب بودن و انگیزه بالای او بگویم کم است«.

ریوالدو: مسی به اینتر نخواهد رفت
ورزش: ستاره برزیلی سابق تیم فوتبال بارسلونا معتقد است که کاپیتان آرژانتینی 
این تیم راهی اینتر نخواهد شد. ریوالدو می گوید: »مو موراتی رئیس اینتر گفت که 
اگر او بود می توانست لیونل مسی را به اینتر ببرد تا رقابتش با کریستیانو رونالدو را در 
ایتالیا از سر بگیرد اما من همان طور که همیشه ادعا کرده ام، فکر نمی کنم که مسی 
هرگز بارسلونا را به مقصد تیمی دیگر ترک کند. من فکر نمی کنم مسی دلیلی برای 
ترک اسپانیا داشــته باشــد، مگر اینکه روزی بخواهد با هدف پایان دادن به دوران 
بازیگری اش این کار را بکند که در آن صورت ممکن است با یک تیم چینی یا یکی از 

تیم های MLS قرارداد ببندد«.

ورزش: رضا حقیقی شاندیز در 23 ســالگی به عنوان 
یکی از گران ترین بازیکنان لیگ و پرسپولیس به جمع 
سرخپوشــان اضافه شــد. قرارداد یک میلیارد و 350 
میلیونی حقیقی که در آن مقطع یک رکورد محســوب 
می شد هر چند با نمایش موفق این بازیکن همراه شد و 
در نهایت حضور او را در جام جهانی در پی داشت، یک 
شیب نزولی بزرگ را در ادامه به دنبال داشت تا جایی که 

او در نهایت ناپدید شد.

 در جام جهانی 2014 بازیکن ثابت تیم ملی بودی 
و الان در 31 سالگی چرا به پایان رسیدی؟

اگر الان پرســپولیس بودم کاپیتان بــودم. پس از جام 
جهانی از لیگ آلمان و هرتابرلین پیشنهاد داشتم. سال 
قبل از آن هم از دیناموکیف پیشنهاد داشتم و همچنین 
از العربی قطر و 2 میلیون دلار می داد. هرتابرلین من را 
برای دفاع وسط می خواست و به آقای دایی گفتم وایشان 
گفتند نیم فصل با ما باش و بعد برو. متأسفانه آقای دایی 
هفته هشتم رفت و پس از آن اوضاع کاملًا به هم ریخت. 
متأسفانه اشتباه بزرگی که کردم و زمینه ساز اشتباهات 
بعدی ام شد همین جدایی از پرسپولیس بود. بزرگ ترین 
لطمه را این تصمیم به مــن زد و از آنجا به پدیده آمدم. 

خواستم با لژیونر شدن این 
تصمیم را جبران کنم 

که به تایلند رفتم 
امــا آنجــا هم 

کشاله ام پاره 
شد و در 

به  بازگشــت 
پدیده هم دوبــاره با 
رضا مهاجری به مشــکل 
خوردم. رضــا مهاجری گفت 
چرا پولت را بخشیدی تا این ها 
بتوانند پرویز مظلومی را بیاورند 
و با من لج افتاد و همه چیز برایم بد 

پیش رفت.

 اگــر فرصت جبران داشــتی کدام 
تصمیم اشتباه را حذف خواهی کرد؟

من اگر به عقب برگــردم حتی اگر پول هم 
ندهند با پیراهن پرســپولیس خداحافظی 
خواهم کرد. این یک حســرت بزرگ برایم 

است. پرســپولیس به نظرم بزرگ ترین چیز 
برای بازیکن اســت و همه چیــز را به آن ها 
می دهد. پول، شــهرت، افتخار و محبوبیت. 

من با شجاع الان هم رفیق هستم و چندین بار به او 

گفتم هر پیشنهادی از پرسپولیس داشتی هم جدا نشو 
مگر اینکه یکی از تیم های تاپ فوتبال اروپا باشد. 

 در دوران فوتبالی ات یک سری حرف و حدیث 
هم شکل گرفت. چقدر آن موضوعات درست بود؟

در زمان حضور در صبا و قبل از یک بازی مشکلاتی پیش 
آمد که بازی نکردم. بعد یکی از بازیکنان مثلًا سرشناس 
که دوست دارد خودش را اسطوره بداند حرفی به آقای 
دایی زد که برایم مشکل ساز شد. حاشیه یک درصدی 
مرا هزار برابر کردند و مشــکل و حاشــیه برایم درست 
کردند. آن زمان آقای دایی شاید منتظر بود عذرخواهی 
کنم تا من را نگه دارد اما من شــاید به خاطر پیشنهاد 

تایلند را که داشتم به ایشان گفتم یا علی و خداحافظ! 

ورزش: یکی از آخرین مســابقاتی که به دلیل شــیوع 
ویروس کرونا لغو شــد فینال جام جهانی ژیمناستیک 
باکو بود. با اینکه مرحله مقدماتــی این رقابت ها برگزار 
شده بود، چند ساعت قبل از فینال به دلیل دستور دولت 
آذربایجان مبنی بر لغو تمامی رویدادهای ورزشی، ادامه 
مسابقات انجام نشد و سعیدرضا کیخا، کاپیتان تیم ملی 

ژیمناستیک ایران هم دست خالی به تهران بازگشت.
کیخا دردسرهای زیادی را برای حضور در باکو متحمل 
شده بود و پس از سفر به اســترالیا، چند هفته ای را در 
ترکیه سپری کرد چون اگر به ایران می آمد، دیگر مجوز 
خروج نداشت. در نهایت هم این ژیمناست که در مسیر 
کسب نخستین سهمیه المپیکی تاریخ ژیمناستیک ایران 

قرار دارد، در یک قدمی فینال متوقف شد. 

 اعتراض ایران
حالا بــا وجــود تعویق المپیــک، فدراســیون جهانی 
ژیمناســتیک تصمیم گرفته دیگر فینــال جام جهانی 
باکو را تجدید نکند و نتایج مرحله مقدماتی را به عنوان 

رده بندی نهایی معیار قرار دهد.
این تصمیم با اعتراض ایران روبه رو شــده چون مربیان 
و خود این ورزشــکار معتقدند برنامه ریزی اصلی آن ها 
برای حضور در فینال بوده و کیخا می توانســت با کسب 
مدال طلای این مســابقات امتیازات خوبی برای کسب 
سهمیه به حساب خود واریز کند. زهرا اینچه درگاهی، 
رئیس فدراســیون ژیمناســتیک دراین باره گفت: این 
تصمیم گیری حداقل به نفع کشوری مثل ایران نیست. 
ما درخواست داریم که مسابقات مرحله فینال را برگزار 

کنند. فدراسیون جهانی ژیمناســتیک اعلام کرده که 
نتایج را به همان شــکل می پذیرد و کیخا عنوان ســوم 
را کســب کرده بود اما بیش از این را می خواهیم چون 

مطمئناً برای طلا تلاش می کرد.

 سرمربی تیم ملی: در حق ما اجحاف شد
ســرمربی تیم ملی ژیمناســتیک ایــران در خصوص 
تصمیمات عجیب فدراسیون جهانی ژیمناستیک مبنی 
بر اینکه فینال مسابقات باکو برگزار نخواهد شد و نتایج 
مرحله مقدماتی برای فینال محاسبه خواهد شد گفت: 
همه متصور بودیم کــه فینال برگزار خواهد شــد. اگر 
سعید رضا کیخا در فینال مســابقات باکو مقام نخست 
را کســب می کرد خیلی به المپیک نزدیک تر می شدیم 
اما هنوز مســابقات قطر وجــود دارد و باید تلاش های 
خود را انجام دهیم. در حال حاضر فدراســیون، کمیته 
ملی المپیک و وزارت ورزش پیگیر این موضوع هستند. 
اگر رأی فدراسیون جهانی برگردد و فینال این رقابت ها 
برگزار شود شانس ایران برای المپیکی شدن بسیار زیاد 
خواهد بود. اگر فینال برگزار نشود باید توجه خودمان را 
به مسابقات قطر معطوف کنیم و تلاش خودمان را انجام 

دهیم و ناامید نباشیم.
سرمربی تیم ملی ژیمناســتیک ایران در خصوص این 
تصمیم فدراسیون جهانی بیان کرد: این تصمیم اجحاف 
بود. همه می دانســتند که کیخا 100 درصــد در این 
مسابقات اول می  شد و اگر بدبینانه فکر می کردیم او در 
جایگاه دوم می ایســتاد. اگر فینال می رفتیم یک برنامه 

سبک در قطر ما را راهی المپیک می کرد.

پیراهن پرسپولیس ارزش مجانی بازی کردن هم دارد

حقیقی:  آقای اسطوره زیرآبم را زد
اعتراض ایران به فدراسیون جهانی رسید

کاپیتان ژیمناستیک ایران در جست و جوی طلا

ورزش: بازیکن تیم ملی فوتبال ایران و باشگاه برایتون گفت: اگر مسیر 
من در برایتون تغییر نکند و شرایط به شکلی پیش برود که خوشحال 
نباشم شاید هر تصمیمی بگیرم. علیرضا جهانبخش در گفت و گو با 
بخش انگلیسی سایت )persian football( در خصوص مسائل 

مختلف صحبت هایی را انجام داده است.

 با برایتون شروع کنیم، وقتی در آلکمار بودی فوق ستاره 
این تیم شدی، در آن زمان گمانه زنی های زیادی بود و حتی 
صحبت در مورد رفتنت به ناپولی هم مطرح شد ولی برایتون 
از همه جدی تر شد. در مورد لستر سیتی هم مباحثی مطرح 

شد. آیا این اسم ها صحت داشت؟
راستش را بخواهید پیشنهادات خیلی خوبی داشــتم و آژاکس و 
آیندهوون به من پیشــنهادات خوبی دادند. یادم است که آژاکس 
بیشترین پول را در بین بازیکنانش به من پرداخت می کرد ولی آلکمار 
گفته بود که هرگز به من اجازه نمی دهد به باشگاه دیگری در کشور 
هلند بروم. آن ها می گفتند اگر قرار است در هلند بمانی ما با تو تمدید 
می کنیم و پول خوبی هم می دهیم. البته من تصمیمم را برای جدایی 
گرفتم که باشگاه ناپولی هم پیشنهاد کرده بود. در آلمان تیم هایی 
پیشنهاد کردند که دو-سه تا از آن ها همیشه در بین تیم های اول تا 
پنجم بودند. وقتی آن ها چنین پیشنهاداتی را دیدند رقم رضایت نامه 
من را بالا بردند و طبیعی بود که برخی از باشگاه های خواهان من سقف 
بودجه داشتند و کنار کشیدند. در نهایت تنها کشوری که می توانست 

پول رضایت نامه من را بدهد تیم های انگلیسی بودند. 

  اگر این روند ادامه داشته باشد فصل آینده از برایتون می روی؟

این موضوع را از الان نمی توانم پیش بینی کنم چون سه سال دیگر با 
باشگاه قرارداد دارم. باید در ماه های آینده همه چیز را ببینم. چیزی 
که مهم است این است که من تلاشم را انجام می دهم. اگر مسیرم 
در برایتون تغییر نکند و اگر شرایط به شکلی پیش برود که خوشحال 

نباشم شاید هر تصمیمی بگیرم.

  خیلی ها می گویند لیگ انگلیس زیاد برای ایرانی ها مناسب 
نیست، مثلاً باقری، آندو و دژاگه در آنجا خوب ظاهر نشدند. 

با این حرف موافقی؟
من با این حرف موافق نیســتم. لیگ انگلیس یک تفاوت عمده با 
لیگ های دیگر دارد و آن این است که آن ها انتظار دارند بازیکن ها سریع 
با تیم هماهنگ شوند. بازیکنی که از لیگ روسیه، هلند، آلمان وقتی به 

انگلیس می آید طبیعتاً زمان می خواهد که به اوج برسد. 

 بزرگ ترین چیزی که از کی روش یاد گرفتی چه بود؟
شجاعت و اینکه در زندگی آرزوهای بزرگ داشته باشی نکاتی است 
که از او یاد گرفتم. سخت است فقط یک مورد را بگویم. اگر چه او مدت 
طولانی در ایران حضور داشت ولی به شخصه امیدوار بودم که بیشتر 

از او استفاده کنیم.

 پس از کی روش مارک ویلموتس به تیم ملی آمد، کار کردن 
با او چطور بود؟

او مربی خوبی بود که فدراسیون را متقاعد کرد با او قرارداد ببندند. او 
از نظر تمرینی مثبت به نظر می آمد ولی  بیشتر مباحث به مدیریت او 
بر می گشت. متأسفانه چه فنی و چه در بیرون از زمین اتفاق می افتاد 

مدیریت نشد. ویلموتس به یکباره همه چیز را عوض کرد در کوتاه 
مدت مثل بازی با کره و سوریه جواب گرفتیم اما پس از آن این موضوع 
نتیجه نداد. ما در زمان کی وش اصلاً قابل پیش بینی نبودیم و نسبت 
به سیستم رقبا، سیستم تیم عوض می شد ولی در زمان ویلموتس او 
بلافاصله می خواست تیم را جوان کند و سبب شد تیم ملی ما دوره 

ناکامی را سپری کند.

 شناخت تو از دراگان اسکوچیچ چیست؟
ما به ســورپرایزهای غیر منطقی در ایران عادت داریم. مثلاً اسامی 
کاندیدای مربی تیم ملی نفرات دیگری بودند ولی با فراز و نشیب های 
مختلف اســکوچیچ که کاندیدا هم نبود انتخاب شد. اسکوچیچ از 
فرهنگ ما شناخت دارد و با توجه به تجربه ای که از مربیان کروات 
داشتیم خیلی بد نبوده است. الان باید از اسکوچیچ حمایت کنیم و 
مسیر را به بهترین شکل حمایت کنیم. شنیده ام کریم باقری هم به 
تیم ملی اضافه شده که به نظرم فوق العاده بود. من حدود دو ماه پیش 
او را در فرودگاه دیدم و 15 دقیقه با هم حرف زدیم، در آن صحبت ها 
متوجه شدم او برنامه های خوبی دارد و امیدوارم که بتواند موفق شود.

 سرنوشت صعود ما به جام جهانی کمی گره خورده است. 
قلباً فکر می کنی تیم ما به جام جهانی صعود می کند؟

وقتی همه کشورها برنامه ریزی می کنند کار سخت است. ما در این 
دوره حتی در دور اول دچار چالش شدیم. باید منطقی فکر کنیم و 
بگوییم کار خیلی سخت است. تیم ما همان تیم زمان کی روش است و 
از نظر فنی می گویم که تیم ما می تواند به جام جهانی برود ولی همیشه 

بحث فنی دخیل نیست. ما امیدواریم و تلاش ما همین است.

امیرمحمد سلطان پور: چند هفته گذشته عجیب و غریب بوده 
است. حقیقتاً کسی بهترین راه مقابله با این شرایط یعنی گسترش 
ویروس کرونا را به غیر از در خانه ماندن و یا انجام دستورات بهداشتی 
ابتدایی نمی داند. اقتصاد جهانی همین الان نیز دچار ضربه سختی شده 
و در بسیاری از کشورها افراد مرتبط با فوتبال به عنوان افرادی که به 
قدر کافی موازین را رعایت نکرده اند معروف شده اند. اما قدر کافی دقیقاً 
چقدر است؟ چون قانون نوشته ای برای چنین پاندمی از قبل طراحی 
نشده است آیا افرادی که در یک جامعه بیشترین درآمد را دارند در 
چنین مواقعی باید درصدی از حقوق خود را ببخشند؟ آیا سر کار نرفتن 

می تواند دل بخواهی باشد؟ جواب این سؤال ها نیز نامشخص است.

 درس گرفتن از اشتباهات یک دهه اخیر
بسیاری از بازیکنان مطرح جزو افرادی با بیشترین درآمد هستند و 
برخی از آن ها قبل از آنکه مورد خطاب قرار بگیرند یا به نوعی آبرویشان 
در خطر قرار بگیرد خودشان در کارهای خیرخواهانه شرکت کرده 
اند. این بازیکنان شامل باشگاه خاصی نمی شوند و تقریباً در تمامی 
لیگ ها بازیکنان بسیاری از باشگاه ها این کار را انجام داده اند، اما در 
بین همه آن ها منچستریونایتد یک نمونه بسیار خوب بوده است. 
حرکت بازیکنان یونایتد تقریباً شبیه کاری بوده که باشگاهشان از زمان 
گسترش ویروس کرونا انجام داده و تقریباً نقصی در آن نمی توان یافت. 
منچستریونایتد در یک دهه گذشته مورد انتقادات زیادی در حوزه 
تصمیمات و سیاست گذاری های خارج از زمین فوتبال قرار گرفته 
است. چه این تصمیمات در حوزه ورزشگاه خانگی شان اولد ترافورد 
بوده، یا خرید بازیکن یا انتخاب سرمربی، ضعف های بسیاری را در آن 
از طرف مالکان آمریکایی شاهد بوده ایم. اما در زمینه مبارزه باشگاه با 
گسترش بحران ویروس کرونا کمتر کسی است که بتواند خرده ای به 
مسئولان شیاطین سرخ بگیرد. نخستین تصمیم بزرگ آن ها این بود 
که اعلام کردند تمامی حقوق پرسنل باشگاه در همه قسمت ها را تا 
پایان فصل چه مسابقات دوباره پیگیری شود یا نشود پرداخت خواهند 
کرد. این حرکت باشگاه سبب شد که 3 هزار نفر پرسنل مشکلی بابت 

هزینه های خود نداشته باشند. کاری که هزینه ای بالغ بر یک میلیون 
و دویست هزار دلار روی دست باشگاه گذاشت اما همان گونه که خود 
اعلام کرده اند باید برای ثابت کردن این نکته که به افراد شاغل باشگاه 

ارزش می گذارند انجام می شد.

 ثروتمند بودن ربطی به حامی بودن ندارد
شــاید عده ای بگویند با توجه به درآمد بســیار بالای باشــگاه از 
اسپانسرهای گوناگون و اینکه یونایتد در مجموع باشگاه ثروتمندی 

است چنین کاری آنچنان برای آن ها سخت نباشد اما نباید فراموش 
کرد که یونایتد با توجه به قانون بریتانیا مجبور نبود که این میزان 
پرداخت را داشته باشد. به عنوان مثال باشگاه لیورپول بر خلاف آن ها 
به قانون متوسل شد تا از شر این پرداختی ها در امان بماند اما با انتقاد 
گسترده ای که به آن ها وارد شد آن ها نیز از این کار در نهایت پس از 
72 ساعت صرف نظر و حتی عذرخواهی کردند. البته یونایتد اعلام 
کرده بود که تصمیم آن ها در ادامه پرداخت حقوق کارکنانش ربطی 
به انتقادات از رقیب دیرینه اش لیورپول نداشت؛ همان طور که یونایتد 

مجبور نبود خسارت پول بلیت هوادارانی که در آخرین بازی یونایتد 
مقابل لاسک که پشت درهای بسته برگزار شد و حق ورود به استادیوم 
را نداشــتند پرداخت کند. اتفاقی که 245 هزار پوند برای آن ها آب 
خورد. منچستریونایتد همچنین با همکاری دیگر باشگاه بزرگ این 
شهر یعنی منچسترسیتی مبلغ 100 هزار پوند را به تأمین غذا برای 

افراد دچار بحران شده اختصاص داد.

 پیروزی یونایتد مقابل منچسترســیتی در حمایت از 
تماشاگر

از طرف دیگر سیتیزن ها کاری کردند که بازهم مورد انتقاد قرار گرفت 
در حالی که یونایتد این کار را انجام نداد. مسئولان آبی پوشان شهر 
منچستر اعلام کردند که رقم پرداختی تماشاگران برای پیش خرید 
بلیت ادامه فصل را به آن ها بر نخواهند گرداند اما یونایتد تأکید کرده که 
اگر مسابقات ادامه پیدا نکند تمامی این پول به حساب تماشاگرانش 
برگشت داده می شود. فهرســت کارهای خیریه سرخپوشان اولد 
 United ترافورد نیز بسیار بلند بالاست. بنیاد خیریه یونایتد موسوم به
Foundation با همکاری پرسنل باشگاه 30 هزار وعده غذا را به 

بیمارستان های شهر منچستر بردند. 
همین طور تمامی لــوازم یکبار مصرف مثل دســتکش و گان که 
برای پرســنل خدماتی در بازی ها اختصاص داده شده بود همگی 
به بیمارستان ها اهدا شد. مســلماً مدیریت چنین شرایطی بسیار 
ریسکی خواهد بود و سیاستی که تقریباً تمامی ارگان ها به صورت 
روزانه می گیرند پس از گذشت مدتی ممکن است اشتباه تلقی شود. 
اما آن چیزی که تاکنون مشخص بوده این است که حمایت تمام قد 
منچستریونایتد از پرسنل و هواداران باشگاه و در کنار آن کمک های 
خیریه به مراکز دیگر در شهر منچستر می تواند برای دیگر باشگاه ها 
الگو باشد. البته نباید فراموش کنیم که فوتبال نیز تجارت است و اگر 
این پاندمی ادامه داشته باشد گرفتن چنین تصمیماتی روز به روز 
مشکل تر می شود؛ اما تاکنون یونایتد تمامی سیاست گذاری های خود 

را به درستی به انجام رسانده است.

هافبــک 25 ســاله قرمزپوشــان پایتخت در اســتوری 
اینســتاگرامی نشــان داد که همچنان تلاش دارد سطح 
آمادگی بدنی خــود را بالا نگه دارد. ســیامک نعمتی که 
نقشی تأثیرگذار را در ترکیب پرســپولیس در فصلی که 
گذشت ایفا کرد، در اســتوری خود عکسی در کنار شجاع 
خلیل زاده در باشگاه بدنسازی منتشر کرده و از تلاش برای 
حفظ فرم بدنی ایده آل در این موقع تعطیلی مسابقات به 

خاطر ویروس کرونا خبر می دهد.

فوق ستاره پرتغالی باشــگاه یوونتوس ایتالیا در توییتی از لزوم 
اتحاد میان کشــورها در راه مبارزه با گســترش ویروس کرونا 

می گوید. 
کریستیانو رونالدو در توییتر خود، با انتشار عکس هایی با ماسک 
با طرح پرچم دو کشور پرتغال و ایتالیا می گوید: »در این دوران 
بســیار ســخت در جهان، اتحاد و حمایت از یکدیگر از اهمیت 
بالایی برخوردار است. بیایید هر چقدر در توان داریم برای کمک، 

به انجام برسانیم«.

کریستیانو   رونالدوسیامک نعمتی
صفحه اینستاگرامی بلیچرریپورت یکی از منابع معتبر ورزشی 
در جهان کلیپی جالب توجه از روزهای دور از فوتبال منتشر 
کرده است. بلیچر ریپورت که تخصص بالایی در ساخت کلیپ 
و همچنین طراحی عکس هایی منطبق بر اتفاقات روز دارد، در 
کلیپ کوتاهی که ساخته محمد صلاح ستاره مصری لیورپول 
را نشان می دهد که بر روی صندلی در حیاط خانه اش به تنهایی 
نشسته و با نگاه به قاب عکسی از هم تیمی هایش یعنی فیرمینو 

و سادیو مانه، دلش برای روزهای فوتبال تنگ شده است.

اسطوره سابق فوتبال انگلیس و باشگاه نیوکاسل که هم اکنون به 
عنوان کارشناس فوتبال در شبکه های تلویزیونی به فعالیت مشغول 
است، در پستی اینستاگرامی تیم منتخب فصل لیگ برتر انگلیس تا 
این زمان را منتشر کرده است. در حالی که مسابقات این لیگ مانند 
بسیاری از لیگ های دیگر مشخص نیســت چه زمانی ادامه پیدا 
کند، آلن شیرر تیم منتخب خود را زودتر معرفی کرده که شامل 
پنج بازیکن از لیورپول، دو بازیکن از منچسترسیتی و لسترسیتی، 

و یک بازیکن از تیم های آرسنال و شفیلد یونایتد است.

آلن شیرربلیچر ریپورت

مسیرم در برایتون تغییر نکند، تصمیم دیگری می گیرم

جهانبخش: صعود به جام جهانی خیلی سخت است

ضد  حمله

 جدایی احتمالی سه بازیکن پرسپولیس 
در صورت تعطیلی لیگ برتر

ورزش: در صورتی که لیگ برتر کشورمان ناتمام باقی بماند، آن وقت 
ممکن است حداقل سه بازیکن پرســپولیس را برای فصل بعد در این 
تیم نبینیم. بازیکنانی نظیر علیرضا بیرانوند، علی علیپور و کریســتین 
اوساگونا. دروازه بان ملی پوش پرســپولیس انتقالش به باشگاه آنتورپ 
بلژیک قطعی شده و قطعاً فصل آینده او را در ایران نخواهیم دید.علیپور 
نیز از قراردادش با پرســپولیس فقط یکی دو ماه دیگر باقی مانده و از 
مدت ها قبل در تدارک انتقال به فوتبال اروپاســت. بعید است مدیران 
فعلی پرســپولیس بتوانند علیپور را متقاعد به تمدید قرارداد کنند و 
احتمالاً مقصد او هم فوتبال بلژیک باشد. کریستین اوساگونا هم قرارداد 
یک فصل و نیمه با پرسپولیس امضا کرده به این شرط که قرارداد فصل 
بعد او با رضایت کادر فنی باشد. با عملکردی که این بازیکن در بازی های 
نیم فصل دوم در پرسپولیس داشت، بسیار بعید است که گل محمدی 

به ماندن او  رضایت دهد.

مدیر زنیت: نیازی به فروش آزمون نداریم
ورزش: مدیر زنیت درباره پیشــنهاد ناپولی برای جذب سردار گفت: 
من هم مثل شــما این اخبار را در رســانه ها دیدم. هنوز پیشنهادی از 
ناپولی برای جذب سردار نرسیده است. از این بیشتر درباره این موضوع 

نمی توانم توضیح بدهم. 
آزمون بازیکن کاملی است و طی ســال ها حضورش در لیگ روسیه و 
تیم ملی کشورش تجربه بالایی کسب کرده است. او از لحاظ بدنی قوی 
است و بسیار سریع به عمق خط دفاع رقیب نفوذ می کند. از این بازیکن 
استفاده زیادی می کنیم و او گل های زیادی را به ثمر می رساند. واقعیت 
این است آزمون برای ما بازیکن بسیار مهمی است. وی درباره اینکه این 
مهاجم ایرانی در فهرست فروش قرار دارد یا خیر گفت: با وجود تعطیلی 
مسابقات به خاطر ویروس کرونا و ضرر مالی ولی نیازی به فروش آزمون 

نداریم.

 مأموریت جدید مسئولان باشگاه 
به کاپیتان سرخ ها

ورزش: مهدی رسول پناه سرپرست باشــگاه پرسپولیس که همراه با 
مهرداد هاشــمی و علی رغبتی در حال برنامه ریزی برای تأمین منابع 
مالی هستند اولویت های اقتصادی خود را به پرداخت بدهی های قبلی 
سرخ ها اختصاص داده اند و در حال حاضر تصمیمی برای پرداخت پول 

به بازیکنان و اعضای این تیم ندارند. 
از این رو مدیران باشــگاه پرســپولیس در تماس تلفنی با سید جلال 
حسینی از کاپیتان اول این تیم خواستند تا ضمن درک شرایط فعلی 
ســرخ ها با هم تیمی های خود صحبت کرده تــا در روزهای تعطیلی 
رقابت های فوتبال باشــگاهی به دلیــل بیماری کرونا، مانــع از بروز 

حاشیه ای جدید شوند.

قوچان  نژاد، دومین مهاجم خطرناک هلند
ورزش: رضا قوچان نژاد در میــان 10 بازیکن منتخب لیگ هلند رتبه 
دوم را به خود اختصاص داد. رضا قوچان نژاد مهاجم باشگاه زووله هلند 
با انتشار پستی در صفحه اینستاگرامش از کســب رتبه دوم در میان 
10 بازیکن منتخب لیگ هلند که کمتریــن دقایق را برای گلزنی نیاز 

دارند خبر داد.

 GPS تمرین استقلالی ها با
ورزش: تیم فوتبال استقلال جزو نخستین تیم هایی بود که تمرینات 
خود را به دلیل شــیوع ویروس بیماری کرونا تعطیل کــرد اما در این 
مدت بازیکنان این تیــم برنامه های منظم تمرین انفرادی را پشــت 
سرگذاشته اند. با این حال طبق برنامه ریزی فرهاد مجیدی تمرین دیروز 
بازیکنان استقلال شکل جدی تری به خود گرفت و آبی پوشان با دریافت 
جی پی اس از کادرفنی تمرینات خود را برگزار کردند. فرهاد مجیدی از 
بازیکنان تیمش خواسته است هر روز میزان دوندگی مشخصی داشته 

باشند تا در صورت صدور دستور برگزاری تمرینات کاملًا آماده باشند.

فتاحی: مذاکرات برای جذب دائمی نورافکن 
مثبت بوده است 

ورزش: سرپرست باشگاه سپاهان از مثبت بودن مذاکرات انجام شده 
با باشگاه شالروا می گوید. به گزارش ورزش سه رضا فتاحی سرپرست 
باشگاه سپاهان در رابطه با مذاکراتی که باشگاه سپاهان با باشگاه شالروا 
برای جذب دائمی نورافکن داشته، اظهار کرد: »همان طور که می دانید 
امید نورافکن قراردادی سه ساله با باشگاه شالروا دارد و انجام این انتقال 

سخت خواهد بود. 
آقای نیکفر با مدیر باشگاه بلژیکی برای دائمی کردن قرارداد نورافکن 
مذاکراتی داشته است و این مذاکرات همچنان در جریان است. خدا را 
شکر روند مذاکرات خوب و مثبت بوده است. البته همان طور که گفتم 
نهایی کردن این انتقال به این آســانی ها هم نخواهد بود ولی باشــگاه 

سپاهان پیگیر این موضوع است«.

 باشگاه تراکتور 
پرونده کنستانت را به CAS فرستاد

ورزش: کوین کنستانت در نیم فصل سال گذشته با عقد قراردادی دو 
ساله راهی تراکتور شد اما پس از حضور در تست های پزشکی مشخص 
شد این بازیکن مشکل قلبی دارد و نمی تواند برای سرخپوشان تبریزی 
به میدان برود. بر همین اساس باشگاه تراکتور با جمع آوری مستندات 
پزشکی امیدوار است دادگاه CAS در حکم صادره از سوی فیفا تجدید 

نظر کند. 
باشگاه تراکتور در پرونده های شکایت آنتونی استوکس و لی هری اروین 
نیز به ترتیب به پرداخت 400 و 100 هزار دلار محکوم شده و در این دو 

پرونده هم درخواست اصل حکم از فیفا را کرده است.

کفاشیان:  در انتخابات کاندیدا نمی شوم
ورزش: علی کفاشــیان در مورد برخی مباحث مبنی بر بازگشت او به 
فدراســیون به عنوان نایب رئیس اول اظهار کرد: فعلًا که خبری برای 
بازگشتم نیست. دوست دارم تجربه ام را در اختیار فدراسیون قرار دهم 

اما هیچ اتفاق جدیدی برای بازگشت من رخ نداده است. 
قاعدتاً اگر قرار باشد به فدراســیون بازگردم، باید اعضای هیئت رئیسه 
از من بخواهند. وی افزود: من این وسط ذی نفع نیستم. برای انتخابات 
بعدی هم نیت ندارم کاندیدا شــوم و از اینکه در این مدت هم بخواهم 
تجربیاتــم را در اختیار فوتبال قرار دهم بدم نمی آید. برای بازگشــت 

مشکل قانونی ندارم چون استعفای کتبی ندادم.

منهای فوتبال

رأی گیری از باشگاه ها برای لغو کامل مسابقات
لیگ برتر بسکتبال نیمه تمام می ماند؟

ورزش: پس از لغو لیگ بسکتبال، جلسه ای با حضور نمایندگان باشگاه ها 
در فدراسیون برگزار شد و نهایتاً با تصمیم جمعی قرار بر این شد اگر شرایط 
برگزاری لیگ تا 20 فروردین 99 فراهم نشد، مسابقات به طور کامل لغو شود. 
در همین راستا، فدراسیون بسکتبال نامه ای را به باشگاه ها ارسال کرده است 
تا آن ها نظر نهایی خود را درباره تمایل به ادامه و یا لغو لیگ برتر بسکتبال 
مردان اعلام کنند. پس از دریافت پاسخ باشگاه ها، فدراسیون نظر نهایی را 

در نخستین فرصت اعلام خواهد کرد.
البته همان طور که فدراسیون اعلام کرده دستورات ستاد مقابله با کرونا 
ارجحیت دارد و با شرایط فعلی مشخص نیست فدراسیون چه زمانی 
بتواند لیگ برتر را از سر بگیرد. با این حال به تعویق افتادن مسابقات 
المپیک و نداشتن برنامه برای تیم ملی هم می تواند این فرصت را فراهم 

کند تا پس از بحران کرونا لیگ برتر ادامه یابد.

رکابزنی در بلاتکلیفی
ورزش: رئیس فدراسیون دوچرخه ســواری گفت: با توجه به تعویق 
المپیک بایــد از فرصت به وجود آمده نهایت اســتفاده را ببریم اما با 
شرایط بحرانی، در حال حاضر تا نرمال شدن شرایط باید صبر کنیم. 
قمری در مورد آماده کردن رکابزنی که قرار اســت به المپیک برود 
نیز گفت: اتحادیه جهانی دوچرخه ســواری تمام مسابقات را تا سه 
ماه آینده لغو کرده اســت و در حال حاضر بلاتکلیف هستیم. ما برای 
اینکه فردی که می خواهد به المپیک اعزام شود را انتخاب کنیم ابتدا 
گروهی 10 نفره را در نظر می گیریم و از میان آن ها یک نفر به المپیک 
می رود. اما با توجه به شرایط خطرناکی که الان وجود دارد باید صبر 

کنیم وضعیت نرمال شود. 

بهرام قدیمی: هاکی مظلوم واقع شده است
ورزش: رئیس فدراسیون هاکی با مظلوم خواندن این رشته، خواستار 
اختصاص بودجه بیشــتر در سال 99 شــد. بهرام قدیمی، در پایان 
خواستار بودجه بیشتر برای هاکی شد و گفت: وزارت ورزش و کمیته 
ملی المپیک امسال باید بیشتر حمایتمان کنند. کمیته ملی المپیک 
سال گذشته 250 میلیون تومان بودجه به ما داد که کم بود و در ادامه 
آقای صالحی امیری کمک کرد چون ما سه اعزام سنگین به مسابقات 
برون مرزی داشتیم. بنابراین باید بودجه مان امسال خیلی افزایش پیدا 
کند چون هاکی رشته المپیکی است. از طرفی برنامه ساخت و ساز هم 
داریم. از آنجایی که این رشته تاکنون اسپانسر نداشته و مظلوم واقع 

شده است، باید کمک کنند تا چراغ هاکی روشن شود.

 صادقیان: به دنبال کسب بهترین نتیجه 
در  المپیک هستیم 

ایسنا: آرمینا صادقیان، تیرانداز المپیکی ایران در مورد تعویق المپیک 
اظهار کرد: خوشبختانه یا متأسفانه المپیک یک سال به تعویق افتاد. 
این موضوع از یک طرف به نفع ماســت. می توانیم یک ســال بیشتر 
تمرین کنیم تا به سطح رقیبان خود برسیم و بتوانیم به نتیجه ای که 

در المپیک انتظار داریم برسیم.
کوچک ترین عضــو کاروان ایران در المپیک توکیو گفت: در ســال 
گذشته امیدوار بودم که ســهمیه المپیک بگیرم که این اتفاق افتاد. 
واقعاً در مسابقات تمام تلاش خود را می کردم تا نتیجه ای که مد نظر 
داشتم کسب شود. خوشحالم که جزو کاروان ورزشی ایران در توکیو 
هستم و می توانم کنار ورزشکاران مدال آور مسابقه دهم. این عضو تیم 
ملی تفنگ ایران در مورد پیش بینی اش از عملکرد تیراندازان ایرانی 
در المپیک توکیو گفت: در حال حاضر نمی توان چیزی را پیش بینی 
کرد اما امیدوارم واقعاً بهترین نتیجه ها گرفته شود و به مدال المپیک 
برسیم. آرزو می کنم این یک سال که فرصت داریم بیشتر و بهتر تمرین 

کنیم و برای المپیک آماده تر باشیم. 

رئیس فدراسیون قایقرانی خبر داد
قرنطینه مجموعه آزادی برای تمرین ملی پوشان 
ورزش: رئیس فدراســیون قایقرانی گفت: درصــورت دادن مجوز 
برگزاری اردوها، مجموعه آزادی باید قرنطینه شود تا ملی پوشان با 

خیال آسوده برای انتخابی المپیک و خود المپیک آماده شوند.
سهرابیان در پاسخ به این پرســش که در مورد تمرینات ملی پوشان 
نگرانی ندارد تصریح کرد: خوشــحالم در شــرایطی که ممکن است 
خیلی از ورزشکاران تمرینات خود را قطع کرده باشند اما ملی پوشان 

قایقرانی همچنان تمرین می کنند. 
به هر حال تمرین برای کسب سهمیه المپیک متفاوت از تمرین در 
خانه و در شرایط قرنطینه است اما باز هم اینکه حداقل تمرین دارند 
تا آمادگی خود را حفظ کنند، خوب است و سبب می شود زیاد لطمه 

نبینیم.

فینالیست شدن فیروزجا در مسابقات اینترنتی
ایسنا: علیرضا فیروزجا با پیروزی در مسابقات اینترنتی بنتربلیتس، 
فینالیست شد و برای قهرمانی باید با مگنوس کارلسن مرد شماره یک 

شطرنج جهان به رقابت بپردازد.
علیرضا فیروزجا که در مسابقات اینترنتی بنتربلیتس شرکت کرده 
است، موفق شد فینالیست این رقابت ها شــود. او  موفق شد مقابل 
حریف هندی بــا ریتینگ 2هزار و 618 با نتیجــه 9 بر 6به پیروزی 
برسد. فیروزجا 16 ســاله در حالی به پیروزی رسید که با ریتینگ 
2هزار و 728 مقابل حریف هندی قرار گرفته بود. مگنوس کارلسن 
قهرمان شطرنج جهان در بخش کلاسیک که در این رقابت ها حضور 

دارد موفق شده بود در جمع چهار بازیکن برتر حضور داشته باشد. 

تیم ملی تنیس روی میز تیرماه در اردو
ورزش: مسابقات تیمی تنیس روی میز قهرمانی جهان که قرار بود 3 
تا 10 فروردین ماه برگزار شود به دلیل شیوع ویروس کرونا لغو و به بازه 

زمانی اول تا هشتم تیرماه موکول شد.
جمیل لطف الله نسبی ســرمربی تیم ملی تنیس روی میز با تأکید 
بر این موضوع گفــت: ترکیب بازیکنان اعزامی به مســابقات تیمی 
قهرمانی جهان با برگزاری رقابت های انتخابی مشخص شد. اگر قرار 
بر تغییر باشد باید مجدداً مسابقات انتخابی تیم ملی داشته باشیم اما 
فدراسیون برنامه ای در این زمینه ندارد ضمن اینکه دلیلی هم برای 
این کار نیست چراکه این ترکیب برای شرکت در رویدادی انتخاب 
شــد که هنوز برگزار نشده اســت. همچنین در نشستی که با مدیر 
تیم های ملی داشتیم قرار بر این شد تا اول تیرماه را به عنوان زمان 

پیشنهادی برای آغاز تمرینات تیم ملی به فدراسیون اعلام کنیم.

با پرداخت تمامی حقوق شاغلان، بازگرداندن پول تماشاگران و کمک های خیریه 

منچستر سردمدار مبارزه فوتبال با کرونا
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سیما و سینماسیما و سینما

خبر

 ستاره بالیوود دفترش را در اختیار قرنطینه
بیماران کرونایی گذاشت
مهر: بازیگر سرشناس بالیوود برای 
کمک به کنترل کرونــا در هند، 
دفتر شخصی اش را در اختیار ستاد 

قرنطینه بمبئی گذاشت.
بــه نقــل از جاکارتــا پســت، 
شــاهرخ خان ســاختمان دفتــر 

خصوصی اش را که یک ساختمان چهار طبقه در بمبئی است با رعایت موارد 
ضروری برای قرنطینه زنان، کودکان و افراد سالمند در اختیار ستاد قرنطینه 
شهرش گذاشت. مقامات شهری بمبئی از این اقدام شاهرخ خان و همسرش 

در رسانه های اجتماعی تشکر کردند.
شاهرخ خان نیز در توییترش نوشت: مفتخر است که می تواند بخشی از تلاش 
تیم شهری برای مقابله با کووید ۱۹ باشد و هر دوی آن ها از اینکه بخشی از 
این تلاش هستند و می توانند از اهالی بمبئی حفاظت کنند، تشکر می کنند.

این نخستین بار نیســت که بازیگر ۵۴ ساله بالیوودی در این تلاش سهیم 
می شــود. وی اوایل همین ماه قول داد به دولت های ماهاراشــترا، دهلی و 
بنگال غربی کمک مالی کند. وی کمک های دیگری هم کرده است از جمله 
اهدای ۵۰ هزار تجهیزات محافظت شخصی برای افرادی که در خط مقدم این 
کارزار هستند، تهیه موادغذایی روزانه برای ۵هزار و ۵۰۰خانواده در بمبئی، 
تهیه بسته های غذا برای ۱۰هزار نفر در روز و تأمین مواد ضروری برای 2هزار 

و ۵۰۰کارگر روزمزد که بیکار شده اند.
وی گفت: زمانی که نژاد بشری با یک چنین بحران عظیمی روبه رو شده فقط 
یک پاسخ واقعی می تواند وجود داشته باشد؛ اینکه همه در یک تلاش جمعی، 

مهربان تر، قوی تر و شجاع تر تلاش کنیم تا با روزهای آینده روبه رو شویم.

به صورت لایواکشن
انیمیشن »رابین هود«  بازسازی می شود

سیما و سینما: دیزنی قصد دارد 
انیمیشــن »رابین هود« را دوباره 
بســازد. به نقل از ورایتی، دیزنی 
آماده است تا انیمیشن موزیکال 
»رابین هود« را که محصول ۱۹۷۳ 
برای دیزنی پلاس دوباره  اســت، 

بسازد. کارلوس لوپز اســترادا که سازنده فیلم جنایی »فریبکاری« بود برای 
کارگردانی این فیلم انتخاب شده است. کاری گرنلاند که فیلم نامه »لیدی و 
ترمپ« را سال پیش برای دیزنی پلاس نوشته بود نیز برای نوشتن فیلم نامه 
جدید »رابین هود« انتخاب شــده است. جاستین اسپرینگر که تهیه کننده 
»دامبو« و »ترون: میراث« بوده، برای تهیه کنندگی این فیلم انتخاب شــده 
است. فیلم جدید »رابین هود« از حضور حیوانات به صورت کامپیوتری و در 
ترکیب با لایواکشن ساخته می شود و چیزی شبیه »کتاب جنگل« و »دامبو« 
دیزنی خواهد بود. قراردادهای استرادا و گرانلاند نیز اوایل ماه پیش و پیش از 
تعطیلی ناشی از شیوع ویروس کرونا بسته شده بود. در »رابین هود« ۱۹۷۳، 
که تهیه و کارگردانی آن را ولفگانگ رایترمان برعهده داشت و برمبنای داستان 
کلاسیک رابین هود ساخته شده بود، شخصیت های اصلی را رابین هود، جان 
کوچولو، کشــیش تاک، پرنس جان، کلانتر ناتینگهام و پیشخدمت ماریان 
تشکیل می دادند و حیوانات مختلف نقش این شخصیت ها را برعهده داشتند 

که شامل روباه، خرس، گورکن، شیر، گرگ، و روباه ماده بودند.

نامه حمایتی از متهم صندوق ذخیره فرهنگیان 
تأیید و تکذیب می شود
جوان:  خبرنگاران  باشــگاه 
امضای نامه حمایتی سینماگران از 
محمد امامی موضوعی است که با 
تأیید و تکذیب برخی سینماگران 

حاشیه ساز شد.
محمد امامی به دستور مقام قضایی 
به دلیل فساد مالی بازداشت و روانه 

زندان شد، اما هنوز جلسات رسیدگی به اتهامات محمد امامی در این پرونده 
برگزار نشده است.

با توجه به شیوع ویروس کرونا رئیس دستگاه قضا مصوبه ای را ابلاغ کرد که 
براساس آن برخی زندانیان به مرخصی آمدند و این مصوبه موجب شد نامه ای 
دسته جمعی از دست اندرکاران سینما و تلویزیون به حجت الاسلام والمسلمین 
سیدابراهیم رئیسی، رئیس قوه قضائیه منتشر شود که در آن خواستار آزادی 

محمد امامی، تهیه کننده سریال  »شهرزاد« هستند.
از ســویی خبر دیگری منتشر شد که این نامه به درخواست خانواده محمد 
امامی برای دادن مرخصی به او بوده و سینماگران قصد حمایت از این متهم 

و یا دخالت در دستگاه قضا را نداشته اند.
این اتفاق انتقاداتی را نیز به همراه داشــت از نیما حسنی نسب منتقد 
تا مصطفی وثوقی کیا که نوشــت:  »چقدر هم زیبــا. خیلی خودجوش 
دوســتان تصمیم گرفتند از این همه متهم بانک سرمایه فقط تقاضای 
آزادی  محمد امامی رو داشــته باشند. حداقل برای شکل کار اسم چند 
نفر دیگه رو هم می آوردید که آدم باور کنه مســئله تون انساندوســتانه 

است و مباحث مالی مطرح نیست«.
امیرابیلی، منتقد سرشناس دیگر گفته است: »نامه  سینماگران به قوه  قضائیه 
برای آزادی محمد امامی اتفاق مهمی اســت. یک معیار مهم برای سنجش 
میزان صداقت اعتراض همیشــگی آن ها به وجود فساد در کشور در آینده. 

کاش قوه  قضائیه اسامی کامل امضاکنندگان را رسانه ای کند«.
حالا برخی از کســانی که نامشــان در این اسامی وجود دارد با اطلاعیه ها و 

مصاحبه های مختلف اقدام به تکذیب ماجرا کرده اند.
اولین نفری که این موضوع را تکذیب کرد محسن تنابنده بود و با صراحت 

امضای نامه برای آزادی محمد امامی را تکذیب کرد. 
کات نوشت: محسن تنابنده با ارائه  مستندات مکتوب و صوتی، تکذیب 
خود را پای این نامه اثبات کرد.مهران احمدی هم گفته است: امضای 
مــن پای چنین نامه ای ۱۰۰درصد جعل و دروغ اســت. اگر این طور 
باشد من هم می توانم نامه ای بنویسم و اسم هرکسی را عشقم می کشد 
پایش بنویسم! مگر نمی گویند امضا کرده ام؟ سند منتشر کنند؛ بدون 
سند که نمی شــود حرف زد. من چند دهه است یک امضای مشخص 
دارم؛ اگر ادعا دارند این نامه را امضا کرده ام، امضایم را رسانه ای کنند. 
روح الله حجــازی نیز امضایش پای نامــه  آزادی محمد امامی از زندان 
را تکذیب کرد و گفت: اگر امضایی از من دارند، منتشــر کنند. مهدی 
کرم پور با انتشار متنی امضایش پای نامه  آزادی محمد امامی را تکذیب 
و اساســاً از وجود چنین نامه ای اظهار بی اطلاعــی کرد. تا این لحظه 
مهران احمدی، محمدحسین مهدویان، روح الله حجازی، عباس رزیجی 
و مهــدی کرم پور امضای خود را تکذیب و کیانوش عیاری و خســرو 

نقیبی تأیید کردند.

 سیما و ســینما/ زهره کهندل  با شیوع کرونا در کشور و 
تعطیلی سالن های سینما، استفاده بیشــتر از توان و ظرفیت 
VODهــا مورد توجه قرار گرفته و برای نخســتین بار فیلم 
»خروج« ســاخته ابراهیم حاتمی کیا قرار است پیش از اکران 
عمومــی به صورت آنلاین پخش شــود. نمایــش فیلم ها در 
سامانه ها و ســایت های VOD روزبه روز در حال گسترش در 
صنعت ســینمای جهان است تا جایی که بسیاری از فیلم ها و 
ســریال ها تنها برای ارائه اینترنتی تولید و عرضه می شوند. با 
این حال در ایران VODها تا امروز نقش مکمل و پشــتیبان 
را برای سینمای کشور داشــته اند و آثار پس از اکران عمومی 
در ســالن ها، در فضای اینترنت عرضه می شد. با طولانی شدن 
روند خانه نشینی مردم به دلیل ادامه شرایط شیوع ویروس کرونا 
در کشــور و تعطیلی سینماها تا زمان نامشــخص، عده ای از 
سینماگران از فرصت پیش آمده برای گشایش عرصه ای جدید 
در سینمای ایران بهره بردند. بیستمین اثر ابراهیم حاتمی کیا از 
امروز روی شبکه VOD  قرار می گیرد و تماشاچیانی که اقدام 
به خرید بلیت اینترنتی این فیلم کرده اند، برای دیدن این فیلم 
2۴ ساعت وقت دارند که از فرصت اکران در سامانه های فیلیمو 
و نماوا اســتفاده کنند. علاوه بر فیلم »خروج« که سدشــکن 
اکران آنلاین فیلم های سینمایی در کشورمان است، صاحبان 
فیلم ســینمایی »دابلند« به کارگردانی ابراهیم ابراهیمیان و 
تهیه کنندگی محمدرضا مصباح هم برای اکران اینترنتی اعلام 
آمادگی کردند. این فیلم در کشور گرجستان ساخته شده و به 
دنبال اتفاقات ناشی از کرونا تصمیم دارد بدون اکران عمومی در 
ســینما به صورت آنلاین عرضه شود. فیلم سینمایی »دابلنَد« 
فضایی کمدی فانتزی دارد و به گفته تهیه کننده آن قرار است 
فضایی سرگرم کننده برای مردم در قرنطینه خانگی فراهم آورد. 
یکی دیگــر از فیلم هــای طنزی که زمزمه هــای اکران آنلاین 
آن شــنیده می شــد فیلم »خوب، بد، جلف2« ساخته پیمان 
قاســم خانی بود که البته در اسفندماه سال گذشته روی پرده 
رفت، ولی با تعطیلی سینماها، فرصت طلایی اکران نوروزی را از 
دست داد. حالا کارگردان این فیلم در پاسخ به اینکه آیا حاضر 
اســت فیلم خود را اینترنتی اکران یا آن را روانه شبکه نمایش 
خانگی کند به ایســنا گفته اســت: چنین روشی به طور کلی 
مسبوق به سابقه است و شبکه هایی مثل نتفلیکس اختصاصی 
فیلم هایی برای شبکه خودشان تولید می کنند که ممکن است 
اکران هم شود، ولی در ایران به این موضوع فکر نکرده ایم. کاری 
که صاحبان فیلم »خروج« انجام داده اند خط  شــکنی بوده و 

می تواند برای خیلی از فیلم ها  اتفاق درستی باشد.
به باور قاسم خانی اکران در سامانه های VOD برای فیلم هایی 
مناســب است که شاید قرار نیست یا پیش بینی نمی شود آثار 
پرفروشی باشند و در VOD شانس بیشتری برای دیده شدن 
دارند، اما فیلم کمدی قطعاً شرایط متفاوت تری دارد. به گفته او 
تماشای کمدی در سالن سینما حال بهتری دارد و اینکه مردم 
همه با هم بخندند یک تجربه دسته جمعی جذاب است. برای 
همین علاقه شخصی من این است که فیلم »خوب، بد، جلف 
2« در سینما اکران شود، چون ماجرا فقط پول و فروش فیلم 
نیست. لذت فیلم کمدی دیدن در سینما بالاتر از این است، ولی 
از آنجا که وضعیت نامشخص است و نمی شود با قطعیت حرفی 
زد، ممکن است ما هم در آینده به این سمت برویم، اما در حال 

حاضر چنین تصمیمی نداریم.

 حرکتی شجاعانه و ارزنده
بسیاری از سینماگران همچون احمدرضا 
درویش با استقبال از نمایش آنلاین فیلم 
»خروج« معتقدند در شــرایط تعطیلی 
ســینماهای کشــور عرضــه اینترنتی 
برخی آثار می توانــد به عنوان یک الگو 
به شــمار آید. زمزمه های نمایش فیلم 
»رســتاخیز« او نیز در این روزها شنیده می شود که درویش هم 
مانند قاســم خانی، قطعیت ماجرا را به شرایط آینده و بازخوردها 
از اکــران آنلاین فیلم »خروج« موکول می کند. به باور عده ای اگر 
اکران آنلاین فیلم »خروج« خروجی مثبتی داشته باشد صاحبان 
دیگر فیلم های سینمایی و تهیه کنندگان ترغیب می شوند تا پا در 
عرصه ناشناخته اکران آنلاین فیلم های سینمایی بگذارند. مجتبی 
فرآورده، تهیه کننده سینما درباره اکران آنلاین فیلم ها در شرایط 
فعلی می گوید: کلیت این کار اتفاق ارزنده ای اســت ، ولی درباره 

جزئیات این ماجرا باید بررسی های دقیق تری انجام شود. 
وی درباره اینکه اکران آنلاین فیلم ها ضربه ای به اکران عمومی آن ها 
نمی زند، معتقد است: اکران آنلاین فیلم های سینمایی عرصه تجربه 
نشده ای در سینمای ایران است و باید یک بار اتفاق بیفتد تا بتوان 
درباره آن نظر درستی داد. تهیه کننده فیلم »2۳ نفر« با بیان اینکه 
اکران های ســینمایی در سال جاری به دلیل شیوع ویروس کرونا 
و تعطیلی سینماها تا زمان نامشخص، قطعاً به مشکل می خورد، 
می گوید: به نظرم جسارت و شجاعتی که برای اکران آنلاین فیلم 

»خروج« به خرج داده اند بسیار ارزشمند است. 
فرآورده درباره اینکه گفته می شود فیلم هایی که پیش بینی می شود 
فروش خوبی در گیشه ندارند و در اکران عمومی با موفقیت همراه 
نیستند، سدشکن اکران آنلاین شده اند، آن را حرف نادرستی دانسته 
و اضافه می کند: اساساً جماعتی وجود دارند که منتظرند ببینند چه 
کسی چه کاری انجام می دهد تا به او حمله کنند، برایشان فرقی 
نمی کند چه فیلمی باشد، هر فیلمی که برای اکران آنلاین پیشتاز 

می شد، آن ها کوپنشان را برای حمله به آن فیلم خرج می کردند. 
وی درباره اینکه آیا مافیای اکران دخالتی در ماجرای اکران آنلاین 

فیلم ها دارند تا عرصه را برای فیلم های گیشه پسند در اکران عمومی 
سینماها وسیع تر کنند، پاسخ می دهد: هنوز برای پاسخ دادن به این 
پرســش زود است، چون باید این عرصه جدید در کشور ما کشف 
شــود تا بتوان در شرایط واقعی ابعاد آن را بررسی کرد، ولی اکران 
آنلاین فیلم های سینمایی در شرایط فعلی کشور که درگیر مبارزه 
با بیماری کرونا هستیم، حرکت ارزنده ای است و باید این عرصه را 

تجربه می کردیم.

 فرصت خوب برای فیلم های ارزشی و خانوادگی  
محسن علی اکبری، تهیه کننده سینما نیز 
موافق اکران آنلاین فیلم های سینمایی 
اســت و می گوید: در شرایط فعلی که با 
کرونا درگیریم، حــدود ۹۰درصد مردم 
خانه نشین هســتند و می توانند حجم 

زیادی را به مخاطبان ســینما اضافه کنند. به گفته وی مخاطبان 
سینما کمتر از ۱۰درصد جمعیت کشور هستند و اکنون با حجم 
بالای مردمی که در خانه ها هستند، اکران آنلاین فیلم ها می تواند 
به تعداد مخاطبان سینما اضافه کند و اگر این روند ادامه پیدا کند، 
تأثیرش را پس از عبور از کرونا روی تعداد مخاطبان سینما می بینیم 

که بخش جدیدی به مخاطبان سینما اضافه می شوند.
وی ادامه می دهد: اگر اکران ســالانه از اول فروردین شروع شود تا 
زمانی که به دی ماه می رسیم با  ۳۰ یا ۴۰ فیلمی مواجه هستیم که 
در زمان بد اکران قرار می گیرند به طوری که برخی از فیلم ها کمتر 
از یک هفته فرصت اکران پیدا می کنند، این موضوع به تهیه کننده 
ضربه اقتصادی می زند، ولی در شــرایط فعلی ضمن اضافه شدن 
مخاطب واقعی سینما، اکران این فیلم ها انجام می شود و به زمان 
ســوخته اکران در زمستان نمی رسند، ضمن اینکه ظرفیت اکران 

برای فیلم های دیگر هم  فراهم می شود.
علی اکبری درباره اینکه اکران آنلاین فیلم ها به بدنه ســینماداری 

کشور آســیب نمی رساند، می گوید: شرایط کرونایی کشور و روند 
تعطیلی ها دست ما نیســت و این ماجرا در کل دنیا اتفاق افتاده 
است. اکنون کل سینمای دنیا با این مشکل مواجه شده و باید برای 
این مشکل راهکار پیدا کرد. به گفته وی شاید اکران آنلاین فیلم ها 
روی جریان سینمایی کشور و سینمادارها تأثیر منفی بگذارد ولی 
اگر فیلم ها اکران آنلاین هم نشود، همچنان سینماها تا اطلاع ثانوی 
تعطیل هستند، پس باید از فرصت اکران آنلاین برای جبران بخشی 
از خسارات وارده به بدنه سینمایی کشور بهره برد تا تهیه کنندگان 
و صاحبان فیلم بیش از این ضرر نکنند. برای جبران خسارت های  
وارده به بخش سینماداری هم دولت باید کمک کند و بودجه ای در 

اختیار آن ها قرار بدهد تا کمتر آسیب ببینند.
وی درباره اینکه گفته می شود اکران آنلاین فرصتی برای فیلم های 
نفروش اســت و فضا را برای روی پرده ماندن فیلم های کمدی و 
گیشه پسند باز می کند، می گوید: در سال های اخیر بیشتر سالن های 
سینما در اختیار فیلم های طنز بوده و به  فیلم های ارزشی یا اکران 
نمی دادند یا اکرانشــان در زمان مرده بوده اســت. متأسفانه نگاه 
ســینمادار نسبت به فیلم های ارزشی، نگاه دهه 6۰ و  ۷۰ نیست 
و بیشتر سینماداران به دنبال اکران فیلم های طنز هستند تا سود 
بیشتری ببرند. علی اکبری با بیان اینکه تجربه سال های اخیر نشان 
داده سینماداران بیشــتر تمایل به پخش فیلم های طنز دارند تا 
فیلم های ارزشــی، خاطرنشان می کند: اکنون فرصت خوبی برای 
فیلم های ارزشــی و خانوادگی اســت تا مردم در خانه هایشان به 
تماشای آن ها بنشیند حتی بهتر اینکه فیلم های کمدی که بسیاری 
از آن ها طنز سخیف هستند و شــأن خانواده را پایین می آورند و 
حرمت های خانواده را تهدید می کنند در فضای بســته سینماها 
اکران شوند و آنچه مردم در خانه هایشان به صورت جمعی تماشا 

می کنند، فیلم های ارزشی و خانوادگی باشد. 

 جای برخی از فیلم ها در شبکه نمایش خانگی است
نه پرده سینما

سجاد نوروزی، مدیر پردیس سینمایی 
آزادی با اینکــه اکران آنلاین فیلم ها به 
سینمادارها صدمه وارد نمی کند، توضیح 
می دهــد: کل حیات و چرخه اقتصادی 
ســینمای ایران در ســال تقریباً روی 
کمتر از ۱۰ فیلم می چرخد و 8۰درصد 
تولیدات سینمای ایران مخاطب عام ندارد، به همین دلیل وقتی یک 
فیلمی پرفروش و پرمخاطب در کنار چند فیلم دیگر اکران می شود، 
حتی فیلم هایی که مخاطب کمتری دارند موجب می شوند که آن 
فیلم پرفروش هم فروش کمتری داشته باشد، چون تعداد سانس 
بیشتری را به بقیه فیلم ها باید اختصاص داد و فیلمی که فروش دارد 

طبیعتاً سانس کمتری می گیرد. 
وی می گوید: اکنون در همه جای دنیا یکسری فیلم ها برای شبکه 
نمایش خانگی تولید می شــوند. اگر نگاهی به فهرســت فروش 
فیلم های سال گذشته داشته باشید، فیلم هایی داشتیم که ۱۵۰ 
میلیون تومان، ۴۰۰ میلیون تومان یا ۵۰۰ میلیون تومان فروخته اند. 
در واقع تعداد زیادی فیلم زیر یک میلیارد تومان داشته ایم که این 
فیلم هــا بار هزینه ای برای تهیه کننــدگان و پخش کننده ها برای 
تبلیغات ایجاد کرده و هم برای سینماها که در نهایت عواید زیادی 
  VODهم نداشته اند. نوروزی معتقد است: اگر این فیلم ها در شبکه
اکران شوند همان مبلغی که در فروش سینمایی متصور هستند، 
همان مبلغ را به دســت می آورند و این موجب می شــود که جا 
برای اکران ســینمایی فیلم های دیگر باز می شود. به نظرم اکران 
آنلاین فیلم ها اتفاق خوبی است و اگر این مدل پیش گرفته شود 
که فیلم های با پیش بینی فروش پایین در اکران ســینمایی روی 
شبکه نمایش خانگی قرار بگیرند، هم باری از دوش سینماها برداشته 

می شود و هم چرخه اقتصادی سینمایی را روان تر می کند.

 راهی برای خروج سینما از انحصار اکران
جبارآذین، منتقد ســینما معتقد است 
اکران آنلاین فیلم »خروج« راهی برای 
خروج ســینما از انحصار اکران اســت. 
وی می گوید: تصمیم خــوب، خلاق و 
خردمندانه ابراهیم حاتمی کیا برای عرضه 
اینترنتی فیلم »خــروج« پیش از اکران 
عمومی که با نگاه و حمایت درســت سیدضیاءهاشمی و گروهی 
از سینماگران سلامت اندیش روبه روشده، گرچه مانند هر حرکت 
جدیدی مخالفان کهنه گرا، منافع پرســت و عقب مانده در پیکره 
سینما و عده ای از نامدیران آن خواهد داشت، ولی از نگرش رفیع 
فرهنگی، اعتمادمردمی و گشایش راهی جدید در بازار مکاره سینما 
و خروج از سلطه و یکه تازی مافیا و رفقایشان بر اکران حکایت دارد 
که موجب ایجاد ارتباط بهینه با مخاطب، همسویی ملی در شرایط 
کرونازده کشور و همچنین حرکتی برای برون رفت از بن بست اکران 
آثار سینمایی می شود.  وی اضافه می کند: با اینکه اقدام حاتمی کیا و 
سینماگران ادامه دهنده راه او ممکن است با حاشیه ها و آسیب های 
جدی اقتصادی و عوارض نشــأت گرفته از نابخردی های این و آن 
مواجه شود، ولی بدون تردید گامی تأثیرگذار، تحول آفرین و شجاعانه 
در راستای ورود سینما به خانه ها و شکستن انحصار زروزور و تزویر 
اکران مافیا و پولشویان و حامیان مقام دار آن ها در مدیریت نادرست 
سینمای کشــور است. به باور وی طرح سدشــکن اکران آنلاین 
فیلم های ســینمایی با یاری سینماگران و ارگان هایی مانند حوزه 
هنری، صداوسیما، شهرداری، کمیسیون فرهنگی مجلس و غیره 
می تواند به صورت خوب و مســتمر در بزرگراه دستیابی به اهداف 

ملی، فرهنگی و سینمایی اجرایی شود.

ضرورت توجه به رده بندی سنی در VODها

باید درباره این محتوا آگاهی لازم را ایجاد کنیم
مهر: عبدالرضا سپنجی، استاد دانشگاه با اشاره به افزایش مراجعه 
مخاطبــان محصولات فرهنگی به اینترنت، بر ضرورت توجه به 
مباحث تربیتی و روان شــناختی برای نظارت روی VODها و 

سامانه های ویدئویی تأکید کرد.
عبدالرضا سپنجی، استاد دانشگاه و متخصص حوزه رسانه درباره 
ســاز و کار فعالیت »VOD« ها که این روزها به دلیل تعطیلی 
مراکز فرهنگی و هنری حجم اســتفاده آن ها توسط مخاطبان 
افزایش یافته، بیان کرد: هر محتوایی که در فضای سایبری پخش 
می شود باید از چارچوب های لازم برخوردار باشد و محصولات ارائه 
شده در سامانه های آنلاین و VODها هم از این جمله هستند. 
وی ادامه داد: البته یک اصل نسبت به محتوایی که در اینترنت 
عرضه می شود وجود دارد که مبنای اینترنت در همه کشورها بر 
عدم تمرکز بوده، بنابراین نباید وارد فیلترینگ یا محدودیت شد، 

اما به معنای عدم نظارت و فقدان چارچوب ها نیست.

 توجه به رده بندی سنی در VODها
این اســتاد علوم ارتباطات در واکنش به اعمال نشدن برخی از 

چارچوب ها برای مخاطبان ســامانه های آنلاین و ســایت های 
ویدئویــی در ایران، اظهار کرد: یکی از این مباحث که باید مورد 
توجه قرار گیرد، رده بندی سنی است. اینکه محتوای عرضه شده 
با توجه به سن افراد در نظر گرفته شود و یا محصولات و محتوا 
به گونه ای باشد که مخاطب آن از لحاظ روحی و روانی آمادگی 
تماشای آن را داشته باشد؛ این خیلی اهمیت دارد، چون محتوای 

موردنظر روی مخاطبی که آن را می بیند، اثرگذار است.
وی با اشاره به ضرورت توجه نهادهای مسئول در این باره تصریح 
کرد: وزارت ارشــاد وقتی مجوزی صادر می کند یا شورای عالی 
فضای مجازی وقتی در حوزه ای مسئول است باید نظارت و ساز و 

کار لازم را نسبت به آن مورد توجه قرار دهند.

 سامانه های آنلاین محدود نشود، اما سامان یابد
ســپنجی با اشــاره به اهمیت استفاده از رســانه های آنلاین و 
مدیوم هایی غیر از شــبکه های تلویزیونی، عنوان کرد: در فضای 
امروز اینترنت و سامانه های آنلاین باید توسعه بیشتری پیدا کنند 
و دسترســی به آن ها نباید محدود شــود، چراکه کاربری آن ها 

در این دوران بیش از پیش مورد اســتفاده مخاطب قرار گرفته 
است. به طور مثال کنسرت های آنلاین که در ایام نوروز و در این 
روزهای کرونایی برگزار شد اتفاق خوبی بود، اما همین رویدادها 
هم به صورت جسته و گریخته برگزار می شود و خوب است که به 

شکل منسجم تری سامان یابد.
وی اضافه کرد: صداوسیما بیشــتر از ۳۰ یا ۴۰ شبکه دارد، اما 
مخاطب گاهــی باز هم نمی تواند محتوا و محصول موردنظرش 
را پیدا کند، اما این ســامانه ها فضایی را پدید آورده اند که مورد 
توجه مخاطب است، بنابراین باید به صورت نظام مندی روی آن ها 

نظارت باشد.

 خلأ نظارت های روان شناختی و تربیتی بر VODها
این استاد دانشگاه بخشی از نظارت در این حوزه را با بحث های 
روان شناختی مرتبط دانست و عنوان کرد: یکی از حوزه هایی که 
باید در ساز و کار تدوین و تنظیم این سامانه ها مورد توجه قرار 
گیرد، بحث های روان شــناختی و تربیتی است. محتوایی که در 
این سامانه ها قرار می گیرد در آن واحد در دسترس مخاطبانی از 

سراسر دنیا قرار می گیرد؛ به گونه ای که فرزندان ما که در کشور 
ایران زندگی می کنند همان لحظه به محتوایی دسترسی دارند 
که فردی در نیویورک دسترسی دارد. گاهی این موارد هم برای 
کودکی که بدون آگاهی موبایل پدر و مادرش را استفاده کرده و 
محتوایی که مناسب سن او نبوده را دیده  و هم برای ما به عنوان 

پدر و مادر این فرزندان مشکل ساز شده است.
وی تصریح کرد: من همیشــه به فیلترینگ نقد داشته ام، اما در 
عین حال معتقدم باید بدانیم که چه تدابیری بیندیشــیم که 

فرزندان در فضای مجازی گرفتار نشوند.
سپنجی در پایان گفت: باید توجه داشت که مسئله این نیست که 
محتوا را محدود کنیم، چون اینترنت و محتوای اینترنتی را نمی توان 
محدود کرد و در نهایت برای فرزندان ما قابل دسترسی است، اما 

باید بتوانیم نسبت به این محتوا آگاهی لازم را ایجاد کنیم.

دیدگاه

خبر مرتبط

حاتمی کیا:

امیدوارم »خروج« به شکل غیرقانونی پخش نشود
سیما و سینما: ابراهیم حاتمی کیا، کارگردان فیلم سینمایی 
»خروج« در آستانه اکران اینترنتی این فیلم در پیامی ویدئویی 
مردم را به تماشای تازه ترین ساخته سینمایی خود دعوت کرد.

کارگردان »خروج« در این ویدئو گفت: من حاتمی کیا هستم، 
بنده سال ۹8 فیلمی به نام »خروج« ساختم که در جشنواره 
فیلم فجر هم شرکت کرد. همیشه مبنا بر این بوده که در سال 
جدید فیلم هایمان اکران می شد، ولی با وضعیت کرونایی که 
پیش آمده این امکان از ما سلب شد و آینده مبهمی هم در 

مقابل ماست که نمی دانیم چه اتفاقی خواهد افتاد.
وی افزود:  بر همین اســاس عزیزان تصمیم گرفتند به روش 
اینترنتی این کار را انجام دهیم که تا امروز در سینمای ایران 
رخ نداده بود و ما پیشــگامان این مســیر در سینمای ایران 
محســوب می شویم. به هر حال این روش هم شدنی است و 
جواب می دهد، چراکه مردم این روزها در خانه هایشان و در 
کنار عزیزانشان هستند و چه خوب که ما هم از این فرصت 

استفاده و شما را در این فیلم شریک کنیم.
حاتمی کیا ادامه داد: من امیــدوارم این نوع بلیت خریدن و 
این سنت جدید را انجام بدهیم و با خانواده در کنار هم فیلم 
را ببینیم. خدا را شــکر می کنم که فیلمم از نوعی است که 
خانواده ها کاملاً می توانند در کنار هم باشــند و این فیلم را 
ببیننــد. امیدوارم خدای نکرده دانلــودی صورت نگیرد و به 

شکل غیرقانونی فیلم پخش نشود. البته معتقدم مردم ما در 
حوزه های فرهنگی به قدری فهیم شده اند که می دانند این کار 

یعنی ضربه زدن به ارکان تهیه این فیلم.
وی تأکیــد کرد: بقای ما به این اســت که فیلم ســاخته و 
بودجه ای خرج شود و از طریق نمایش فیلم، بودجه ما برگردد 
و باز یک فیلم دیگر بسازیم. امیدوارم این اتفاق بیفتد. امیدوارم 
با تماشــای فیلم مدیون آن دو ساعتی که وقت گذاشتید و 

مبلغی که خرج کردید نباشیم و سرمان بلند باشد.
فیلم سینمایی »خروج« به کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا به 
دلیل شیوع ویروس کرونا و ادامه تعطیلی سالن های سینمایی 
در سراســر کشــور، از امروز به صورت آنلاین و با پرداخت 
 VOD ۱2هزار تومان به مدت 2۴ ســاعت در سرویس های

فیلیمو و نماوا قابل تماشاست.
»خــروج« زندگی گروهــی پنبه کار شهرســتانی را روایت 
می کند که محصولشان بر اثر بارش شدید باران آب خورده 
و وعده هایی که به آن ها داده شــده پوچ درآمده و این گروه 
تصمیم می گیرند برای اعتراض به وضعیتشان نزد هیئت دولت 

در نهاد ریاست جمهوری بروند.
در این فیلم فرامرز قریبیان، پانته آ پناهی ها، کامبیز دیرباز، 
سام قریبیان، محمدرضا شریفی نیا، گیتی قاسمی و جهانگیر 

الماسی به  عنوان بازیگران اصلی به ایفای نقش پرداختند.

اکران آنلاین فیلم های سینمایی از امروز  با آخرین ساخته حاتمی کیا کلید می خورد

ورود»خروج« به خانه های مردم
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